
رییس بنیاد مســکن انقاب اســامی گفت: برای دریافت 
تســهیات ٢٠٠ میلیون تومانی روســتایی ضمانت سفته 
زنجیره ای کافی اســت و نیازی به ســپرده گذاری و ضامن 

رسمی نیست.
اکبر نیکزاد در گفت وگو با  ایلنا درباره روند پرداخت وام ٢٠٠ 
میلیون تومانی ساخت مسکن روســتایی و شرایط دریافت 
آن اظهار داشــت: عاوه بر متقاضیان برای ســاخت مسکن 
روستایی این تسهیات به متقاضیان شهرهای کوچک کمتر 
از ٢۵ هزار نفر هم ارایه می شود و روند پرداخت این تسهیات 

آغاز شده است.
وی درباره گایه ها از عدم همــکاری بانک ها برای پرداخت 

وام ٢٠٠ میلیون تومانی روستایی ادامه داد: تمام بانک های 
عامل دولتی باید نســبت به پرداخت این تســهیات اقدام 
کننــد و در غیر ایــن صــورت متقاضیان به بنیاد مســکن 
شهرســتان خود مراجعــه و مشــکل را با مدیــران بنیاد 
مســکن آن منطقه مطرح و موضوع را پیگیــری کنند اما از 
 زمان آغــاز پرداخت تاکنــون در این زمینه طرح مشــکلی 

نشده است.
رییس بنیاد مسکن انقاب اســامی درباره شرایط دریافت 
تســهیات ٢٠٠ میلیون تومانی مسکن روســتایی و بحث 
ضامن تاکید کرد: تا پیش از تصویب ضمانت سفته زنجیره ای 
بانک ها از متقاضیان ضامن با شــرایط ســختگیرانه مطالبه 

می کردند اما با تصویب ضمانت ســفته زنجیره ای شــرایط 
تغییر کرده و سه نفر روستایی بدون داشتن شرط استخدام 
رســمی می توانند برای دریافت وام به صورت زنجیره ای با 
 سفته ضامن یکدیگر شوند و شــرایط را برای ضمانت بسیار 

تسهیل کرده ایم.
نیکزاد گفت: ارزش این سفته ها معادل میزان وام است و برای 
دریافت این تسهیات نیازی به سپرده گذاری هم نیست. سود 
اقساط این تســهیات برای وام گیرنده همان ۵ درصد است 
و ١٣ درصد باقیمانده را دولت می پردازد و یارانه ای است که 

برای این وام در نظر گرفته  شده  است.
وی افزود: درحال حاضــر دو موضوع مهــم را محور کارها 

قــرار داده ایم کــه یکی همیــن روند پرداخت تســهیات 
٢٠٠ میلیون تومانی و تســریع ساخت مســکن روستایی و 
مقاوم کردن واحد های مسکونی روســتایی است و دیگری 
بحث ساخت مســکن شــهری در قالب پروژه نهضت ملی 
مسکن. در حال حاضر ســاخت ١٩٠ مســکن روستایی و 
١٠٣ مسکن شهری را در دست اجرا داریم. با طولانی شدن 
روند پرداخت تسهیات ٢٠٠ میلیون تومانی، سرعت ساخت 
مسکن روســتایی کُند شــده  بود که با آغاز روند پرداخت 
 تسهیات، ســرعت پیشــرفت فیزیکی این واحدها افزایش 

پیدا می کند.
رییس بنیاد مسکن با بیان اینکه بزودی افتتاح هایی در بحث 

مسکن شــهری خواهیم داشــت، ادامه داد: در هفته دولت 
تعداد مسکن نهضت ملی را به افتتاح رساندیم و تاش ما بر 
این است که در دهه فجر هم افتتاح های نهضت ملی مسکن 

ادامه داشته باشد.
نیکزاد درباره تقاضای انباشــت در بانک ها بــرای دریافت 
وام ٢٠٠ میلیون تومانی روســتایی اظهار داشــت: در حال 
حاضر ١٩٠ هزار درخواســت برای دریافت وام ٢٠٠ میلیون 
تومانی وجود دارد چراکه ١٩٠ هزار مسکن روستایی که در 
حال ساخت هستند تســهیات ١٠٠ میلیون تومانی اول را 
 دریافت کرده اند و تقاضای ١٠٠ میلیــون تومانی باقیمانده 

را دارند.

گروه جی پی مورگان پیش بینی  کرد که مشکات صرافی 
اف تی ایکس )FTX ( می تواند بیت کوین را به ارزش ١٣ 

هزار دلار سوق دهد.
به گزارش ایســنا به نقــل از کریپتو، گــروه جی پی 
مورگان به رهبری نیکولاوس پانیگیرتزوگلو پیش بینی 
کرد که قیمت بیت کویــن به دلیل آشــفتگی پس از 
 ســقوط صرافی FTX ممکن اســت به ١٣ هــزار دلار 

کاهش یابد.
هزینه اســتخراج بیت کوین نیز به میزان قابل توجهی 
کاهش یافته است که می تواند دلیل دیگری برای سقوط 

بالقوه این دارایی باشد.
گروه تحلیلی از بانک وال اســتریت نیز تخمین زد که 
ســقوط مداوم بازار کریپتو می توانــد در روزهای بعد 
 تشــدید و منجر به کاهــش بیشــتر ارزش بیت کوین 

شود.
کارشناسان به این نتیجه رســیدند که بحران صرافی 
FTX و اختال در شرکت آلامدا ریسرچ می توانند قیمت 

ارز دیجیتال اصلی را به ١٣ هزار دلار برسانند.
گروه جی پی مورگان معتقد است مشکل اصلی، فاجعه 
صرافی اف تی ایکس سم بنکمن فراید نیست بلکه این 
واقعیت است که ســازمان های زیادی وجود ندارند که 

بتوانند کمک کنند.

»آنچــه ایــن مرحلــه جدیــد اهرم زدایــی ارزهای 
دیجیتال، ناشــی از ســقوط آشــکار آلامدا ریســرچ 
و صرافی FTX را مشکل ســازتر کرده، این اســت که 
تعــداد واحدهــای دارای ترازنامه قوی تر کــه بتوانند 
 واحدها با ســرمایه کم و اهرم بالا را نجــات دهند در 

حال افول هستند.«
کاهــش هزینه های اســتخراج بیت کویــن نیز عامل 
دیگری اســت. این گــروه گفت: در حــال حاضر، این 
مبلغ ١۵ هزار دلار اســت اما به احتمــال زیاد کاهش 
 ١٣ هزار دلاری ماه های تابســتان را دوباره مشــاهده 

خواهیم کرد. 
این رویــداد می تواند بر قیمت بیت کویــن تأثیر منفی 
بگذارد زیرا برخی از فعالان بازار می توانند سطح کنونی 
را به عنوان »کران پایین تر« این زمســتان ارز دیجیتال 

مشاهده کنند.
کاهش در هزینه تولید ممکن اســت برای چشم انداز 
آینده قیمت بیت کوین منفی تلقی شــود تا جایی که 
هزینه تولید توســط برخــی از فعالان بــازار به عنوان 
 مرز پایینی محدوده قیمت بیت کویــن در بازار نزولی 

درک شود.
علیرغم تاطــم فعلــی در کل اکوسیســتم کریپتو، 
انتظــار می رفت که در صــورت دســتیابی بایننس به 

FTX اوضاع آرام شــود با این حــال، بزرگترین پلتفرم 
 رمزنــگاری جهــان در نهــم نوامبــر عقب نشــینی 

کرد. 
این عدم دستیابی موجب وحشــت بیشتری در فضای 
رمزنگاری دیجیتال شــد و ارزش بــازار جهانی به زیر 
۸۵٠ میلیارد دلار ســقوط کرد و بیت کوین برای اولین 
بار به پایین ترین سطح دو ســاله خود یعنی ١۵ هزار و 

۵٠٠ دلار رسید.
مجموع ارزش بازار جهانــی ارزهای دیجیتالی در حال 
حاضر ۸۵٠.۴٩ میلیارد دلار برآورد می شــود که این 
رقم نسبت به روز قبل ٠.۶۷ درصد کمتر شده است. در 
حال حاضر ٣۸.٠٣ درصد کل بــازار ارزهای دیجیتالی 
در اختیار بیت کوین بوده کــه در یک روز ٠.١۴ درصد 

کاهش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ٢۴ ساعت گذشته 
٩٢.٠١ میلیارد دلار اســت کــه ٣۵.٢۶ درصد کاهش 
داشــته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۴.٣١ میلیارد دلار است که ۴.۶۸ درصد از 
کل حجم ٢۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال است. حجم 
تمام سکه های پایدار اکنون  ۸۷.١۵ میلیارد دلار است 
 که ٩۴.۷٢ درصد از کل حجم ٢۴ ســاعته بازار ارزهای 

دیجیتال است.

سخنگوی انجمن واردکنندگان موبایل، 
تبلت و لوازم جانبی با بیــان اینکه هنوز 
وضعیت رجیســتری آیفــون ١۴ تعیین 
تکلیف نشده، تاکید کرد که فروشندگان و 
مردم باید بدانند از خرید و فروش کالایی 
که از رجیستر شدن آن اطمینان ندارند و 

کد رجیستری ندارد، اجتناب کنند.
محمدرضا عالیان در گفت وگو با ایسنا، با 
بیان اینکه اعام شــده به دلیل مدیریت 
منابــع ارزی بــه واردات آیفــون ١۴ ارز 
اختصاص داده نمی شود، تصریح کرد: به 
نظر می رسد اگر امکان واردات آیفون ١۴ 
فراهم شود حداقل برای چند ماه ارزبری 
زیادی خواهد داشت و به همین دلیل این 

تصمیم گرفته شده است .
به گفته وی هر کالایی کــه از طریق رویه 
مسافری وارد شود، اگر در گمرکات اظهار 
شده باشــد، می تواند رجیســتر شود، اما 
اگر اظهار نشده باشــد، غیر قانونی است و 
رجیستر هم نمی شــود. اما در حال حاضر 
مسئله این است که اصاً رجیستر شدن یا 
نشدن آیفون ١۴، تعیین تکلیف نشده است.

ســخنگوی انجمن واردکنندگان موبایل 
ادامه داد: البته اگر کالایی به صورت قانونی 
از رویه مسافری وارد شــده باشد، اجازه 
استفاده تجاری ندارد و نباید خرید و فروش 
شود. اما در این زمینه خاء قانونی وجود 
دارد. به همین دلیل پیشــنهاد شد برای 
حداقل شــش ماه امکان انتقال مالکیت 
کالایی که از رویه مســافری وارد شــده، 
وجود نداشته باشد تا این مشکل حل شود.

عالیان با بیان اینکه انجمن امیدوار است 
وضعیت رجیســتری آیفون ١۴ به زودی 
تعیین تکلیف شــود، تصریح کرد: اخیراً 
یکــی از روزنامه ها و به دنبــال آن برخی 
فروشــندگان به نقل از من اعام کردند 
آیفون ١۴ از آذرماه رجیستر می شود، اما 
این موضوع مطرح نشده و فقط پیش بینی 
می شود که در آذرماه درباره رجیستر شدن 
یا نشدن آیفون ١۴ ادامه وضعیت به شکل 

فعلی تصمیم گرفته شود.
وی در ادامه تاکید کرد که فروشندگان و 
مردم باید بدانند از خرید و فروش کالایی 
که از رجیستر شــدن آن اطمینان ندارند 

و کد رجیســتری ندارد، اجتناب کنند. با 
توجه به اینکه قیمت آیفــون ١۴ حدود 
۵٠ تا ۶٠ میلیــون تومان اســت، خرید 
این موبایل فراتر از تبعــات قانونی، برای 
خریداران و فروشــندگان تبعــات مالی 

خواهد داشت.
عالیان با بیان اینکه توصیــه انجمن این 
اســت که تا زمانی که وضعیــت واردات 
آیفون ١۴ مشخص نشده، خرید و فروش 
این کالا انجام نشود، تصریح کرد: تاکنون 
حتی یک آیفون ١۴ در ایران رجیســتر 
نشده است. بر اساس اطاعاتی که اصناف 
ارائه می کنند، تخمین زده می شود حدود 
٢۵ هزار آیفون ١۴ در کشور وجود داشته 

باشد.
سخنگوی انجمن واردکنندگان موبایل، 
تبلت و لوازم جانبی یک ماه پیش هم گفته 
بود که موبایل های آیفون ١۴ که در حال 
حاضر در بازار هستند به صورت قاچاق یا از 
طریق رویه مسافری به کشور وارد شده و 
رجیستر نشده و وضعیت رجیستر شدن یا 

نشدن آن هم مشخص نیست.

با توجه به رونمایی از ســامانه »چک الکترونیک«، 
چیستی این چک، امنیت، مزایا، چگونگی صدور و 

نقد شدن آن مورد بررسی قرار گرفته است.
به گزارش ایسنا، بانک مرکزی در مراسمی با حضور 
رئیس کل ایــن بانک و وزرای اقتصــاد و صمت از 
خدمت نویــن »چک الکترونیــک« رونمایی کرد 
که چک الکترونیک نوع جدیدی از چک است که 
سرعت، دقت و امنیت بیشــتری در عملکرد و نقد 
شوندگی نســبت به چک های کاغذی دارد و تمام 
قوانین چک کاغذی برای آن قابل اجراست و با یک 

امضای الکترونیکی اعتبار پیدا می کند.

به همیــن منظور، ســامانه چکاد با هــدف ایجاد 
بســتری برای ارائه چــک امن دیجیتــال و رفع 
مخاطرات احتمالی چک های کاغــذی راه اندازی 
شــده اســت که امکان مدیریت و نظارت آناین 
 مبادله چک را برای شــبکه بانکی و بانک مرکزی

 فراهم می کند.
از مزایای چک الکترونیک می توان به سرعت زیاد در 
ثبت و پردازش چک های الکترونیکی، عدم نیاز به 
ارسال نسخه فیزیکی چک، حذف نگرانی افراد در 
خصوص ثبت چک در ســامانه و امنیت بالا و عدم 

امکان سرقت یا تحریف چک اشاره کرد.

چک الکترونیکی چیست؟
چک دیجیتال موجودیتی مشابه چک کاغذی دارد 
و تمامی مقررات چک کاغــذی در مورد آن صدق 
می کنــد. در چک دیجیتال کاغــذی از موجودیت 
چک حذف و با اســتفاده از امضای دیجیتال چک 
معتبر می شود. در این خصوص سامانه چکاد با هدف 
ایجاد بستر امن بین بانکی جهت ارائه چک دیجیتال 
و برطرف کردن مشکات چک فیزیکی ایجاد شده و 
بانک ها با بهره گیری از سرویس های ارائه شده توسط 
این سامانه می توانند سرویس های چک دیجیتال را 

برای مشتریان خود عرضه کنند.

در فصل تابســتان امسال شــاخص قیمت نهاده های 
ساختمان های مسکونی شــهر تهران به عدد ۸,١۴٩١ 
رســید که این رقم نسبت به شــاخص فصل قبل ۴.٣ 
درصد کاهش داشته است. به گزارش ایسنا، در تابستان 
١۴٠١، تورم فصلی نهاده های ساختمانی معادل منفی 
٣,۴ درصد بوده اســت که در مقایسه با فصل قبل )که 
٢۶.٣ درصد بود( ٢٩.۷ واحد درصد کاهش داشته است. 
منظور از تورم فصلی، درصد تغییر عدد شاخص قیمت در 

فصل جاری نسبت به عدد شاخص در فصل قبل است.
در این فصل در بین گروه های اجرایی، بیشــترین تورم 
فصلی مربوط به گروه اجرایی »نقاشی ساختمان« با ٩,٩ 

درصد است و این در حالیست که گروه اجرایی »سیمان، 
بتن، شن و ماســه« با ١۵.۴ درصد کاهش، با بیشترین 
کاهش تورم فصلی نسبت با ســایر گروه ها مواجه شده 
است. در فصل مذکور، تورم نقطه به نقطه معادل ٢٩,٣ 
درصد بوده است که در مقایسه با همین اطاع در تابستان 
سال گذشــته )۴٣.۴ درصد( ١۴.١ واحد درصد کاهش 
داشته است. منظور از تورم نقطه ای، درصد تغییر شاخص 
قیمت در فصل جاری نسبت به شاخص قیمت فصل مشابه 
سال قبل اســت. در این فصل در بین گروه های اجرایی، 
بیشــترین تورم نقطه به نقطه مربوط بــه گروه اجرایی 
»شیشه« با ۸٣,٣ درصد بوده و این در حالیست که گروه 

اجرایی »آهن آلات، میلگرد، پروفیــل درب و پنجره و 
نرده« با ٠.۴ درصدکاهش تورم نقطه به نقطه مواجه شده 
است. در تابستان امسال، تورم سالانه، معادل ٣۶,۷ درصد 
بوده است که نسبت به همین اطاع در فصل قبل )۴۴.۸ 
درصد( ۸.١ واحد درصد کاهش داشــته است. منظور از 
تورم سالانه، درصد تغییر متوسط شاخص قیمت چهار 
فصل منتهی به فصل مورد نظر، نسبت به همین اطاع 
در سال قبل است. در این فصل، در بین گروه های اجرایی 
بیشترین تورم مربوط به گروه اجرایی »شیشه« با ٢,۸۵ 
درصد و کمترین تورم با ١۸.٠ درصد متعلق به گروه »آهن 

آلات، میلگرد، پروفیل درب و پنجره و نرده« بوده است.

١٩٠ هزار متقاضی برای دریافت وام ٢٠٠ میلیون تومان روستایی

آیفون ۱۴، همچنان بلاتکلیف!بیت کوین به ١۳ هزار دلار سقوط می کند؟

کاهش قیمت نهاده های ساختمانی در تهرانهمه چیز درباره صدور و نقد شدن چک الکترونیک
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صندوق بین المللی پول پیش بینی کرد

ابطال بخشنامه بانک مسکن

نرخ تورم بالای 
50 درصد باقی می ماند

۳٠ درصد خانوارها 
در سال ۱۴00 

به مسافرت رفته اند

بلوکه کردن ممنوع!

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

ابهام زدایی 
از طرح بورس مسکن

طرح فروش متری یا سانتی 
متــری مســکن در قالب 
صندوق های سرمایه گذاری 
در نگاه اول می تواند طرح 
خوبی باشد. به عبارتی این طرح، طرحی مورد قبول 
است اما باید در مسیر درست و با ابهام زدایی و اعام 
طرح تفضیلی آن جلو برود. بنابراین در نگاه اول و 
بررســی اجمالی، موضوع و تیتر طرح مورد قبول 
است. اما آنچه به عنوان موضوع اصلی مطرح می 
شود این است که طرح در ابتدای امر طرح جامعی 
است. باید در ادامه مسیر طرح تفضیلی این فرآیند 

نیز مشخص... 

  منصور غیبی، کارشــناس 
مسکن 

متن کامل  د ر صفحه ۴
2

۴

نوسان دلار روی 
مرز 35 هزار تومان

آغاز فروش متری مسکن
در  بورس

خروج  پول حقیقی کاهش یافت

بهبود  تقاضا  در  بورس
صفحه2

صفحه2

کمبود  647  قلم  دارو

قیمت گذاری   دستوری   موجب   زیان   
تولیدکنندگان    دارو   در   بازار   شده   است

قیمت دلار در بازار آزاد که اواســط هفته گذشته 
تا بالاتــر از ٣۶ هزار و ۶٠٠ تومان رشــد کرده بود، 
همچنان در حال عقب نشینی است و در معامات 
روز شنبه به مرز ٣۵ هزار تومان رسیده است. آیا افول 
قیمت دلار ادامه دارد؟ از حدود دو هفته پیش، قیمت 
ارز وارد رالی صعودی جدید شده؛ اما هم زمان ورود 
بانک مرکزی به مدیریت بازار ارز توانسته شتاب این 
صعود را کاهش دهد؛ به گونه ای که قیمت دلار بعد از 
رسیدن به محدود ٣۶,۶ هزار تومان در هفته گذشته، 
عماً توان صعود بیشتر نداشته و به سمت ٣۵ هزار 
تومان میل کرده است؛ اما واکاوی دلایل صعود اخیر 
دلار نشــان می دهد که این اتفاق لزوماً نمی تواند 
پایان کار بازار ارز باشد. اگر آن گونه که کارشناسان، 

تحلیلگران و برخی رسانه ها...

طرح فروش متری مســکن در قالب صندوق های 
سرمایه گذاری از سوی دولت ارایه و از آن رونمایی 
شد. مسوولان دولتی هنگام معرفی این طرح امید 
زیادی به خانه دار شــدن در بورس به مردم تزریق 
کردند. این در حالی اســت که به عقیده بسیاری از 
فعالان اقتصادی کمتر مالکی وجود دارد که تمایل به 
عرضه متری مسکن در بورس داشته باشد. مگر اینکه 
دولت بخواهد اماک و مستغات خود را در این طرح 
عرضه کند. ابهامات این طــرح تنها در صورت ارایه 
طرح تفصیلی برطرف می شود. این در حالی است که 
اسکندری، مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری 
در این رابطه می گوید: وضعیت کنونی ملک در کشور 
به خاطر احتکار دارایی و ساختار اماک که در اختیار 

مشاوران اماک است...



اقتصاد2
ایران

اعلام بسته جدید بانک مرکزی برای 
بازار ارز طی روزهای آتی

رئیس کل بانک مرکزی از بسته جدید ارزی این 
بانک برای بازار ارز طی روزهای آینده خبر داد. به 
گزارش ایسنا، علی صالح آبادی در حاشیه مراسم 
رونمایی از سامانه چک الکترونیک، درباره کنترل 
بازار ارز اظهار کرد: همانطور که برای کنترل بازار 
سکه اقداماتی انجام شد برای کنترل بازار ارز نیز 
طی روزهای آینده بســته و ابزار جدیدی اعلام 
می شود. وی درباره ارزهای بلوکه شده نیز گفت: 
آزادسازی ارزهای بلوکه شده در کره در حال انجام 
است به محض وصول منابع جزئیات اعلام می شود.  
رئیــس کل بانک مرکزی ادامــه داد: امروز چک 
دیجیتال در ۳ بانک تجارت، پارسیان و صادرات 
راه اندازی شد. شرایط دریافت چک دیجیتال هیچ 
تفاوتی با چک های کاغذی ندارد. به زودی شرایطی 
فراهم می شود تا تمامی بانک ها بتوانند این خدمت 

نوین و ارزشمند را به جامعه ارائه دهند.

ابطال بخشنامه بانک مسکن
بلوکه کردن ممنوع!

هیات عمومی دیوان عدالت اداری بخشنامه بانک 
مســکن درباره بلوکه کردن بخشــی از سپرده به 
عنوان وثیقه اخذ تسهیلات را ابطال کرد. به گزارش 
انتخاب، روابط عمومی دیوان عدالت اداری، به دنبال 
شکایت سازمان بازرسی کل کشور از بانک مسکن 
و درخواســت ابطال بند ۲۰-۱ بخشــنامه شماره 
۶۳/۲۶/ب مورخ ۲۶/۱۲/۱۳۹۹ بانک مســکن که 
بر اساس آن مقرر شده است برای اخذ تسهیلات، 
باید ۱۰ درصد اصل تسهیلات بدون سپرده به عنوان 
بخشی از وثیقه تســهیلات در حساب بلوکه شود. 
هیات عمومی دیوان عدالت اداری به این شکایت 
رســیدگی و رای به ابطال مقرره مذکــور از تاریخ 
تصویب را صادر کرد. در رای مزبور آمده است؛ با توجه 
به اینکه براساس بخشــنامه شماره ۱۰۰۸۳۲/۹۹ 
مورخ ۹/۴/۱۳۹۹ بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران که در مقام سیاســتگذاری در حوزه پولی و 
بانکی و خطاب به تمام بانک های عامل از جمله بانک 
مسکن صادر گردیده، اعلام شــده است که بلوکه 
کردن بخشی از تسهیلات اعطایی به مشتریان در 
قالب انواع سپرده ها توسط بانک ها و مؤسسات مالی 
و اعتباری با لحاظ مفاد بخشنامه های سابق ممنوع 
است و صرفا در فرض توافق بین مشتری و بانک یا 
مؤسسه مالی و اعتباری و در قالب سپرده مدت دار و 
پرداخت سود علی الحســاب متناظر با دوره زمانی 
آن سپرده که هم اکنون در شبکه بانکی کشور نیز 
مبنای عمل اســت این امر مجاز خواهد بود، ولی 
در بند ۲۰-۱ از بخشنامه شماره ۶۳/۲۶/ب مورخ 
۲۶/۱۲/۱۳۹۹ بانک مسکن برخلاف شرایط اعلامی 
توســط بانک مرکزی حکم به مسدودی بخشی از 
تســهیلات به صورت الزامی و بدون رعایت نکات 
مندرج در بخشــنامه بانک مرکزی شده است، لذا 
بند ۲۰-۱ از بخشــنامه شــماره ۶۳/۲۶/ب مورخ 
۲۶/۱۲/۱۳۹۹ بانک مسکن خارج از حدود اختیار 
بوده و مستند به بند ۱ ماده ۱۲ و مواد ۱۳ و ۸۸ قانون 
تشــکیلات و آیین دادرســی دیوان عدالت اداری 

مصوب سال ۱۳۹۲ از زمان صدور ابطال می شود.

زنگ خطر برای آپارتمان های کلیدنخورده
مسکن گران می شود؟

به گزارش ایســنا، بهار امســال تــورم مصالح 
ساختمانی در مقایسه با فصل مشابه سال گذشته 
۴۳.۴ درصد اعلام شد. بیشترین میزان رشد نیز 
به گروه سیمان، بتن، شن و ماسه با ۵۵.۸ درصد 
مربوط بود. تورم مصالح در مقایســه با فصل قبل 
یعنی زمستان ۱۴۰۰ نیز معادل ۷.۹ درصد رشد 
کرد. اثر رشــد قیمت نهاده های ســاختمانی به 
شکل ایجاد شکاف قیمتی بین واحدهای نوساز 
و واحدهای با عمر بنای سه سال به بالا بروز کرده 
است. بررسی ها نشان می دهد قیمت واحدهای 
کلیدنخورده که در ســال جاری تکمیل شده به 
مراتب بیش از آپارتمان هایی اســت که تا قبل از 
سال ۱۳۹۸ وارد بازار مسکن شده اند. بازار مصالح 
ساختمانی معمولا با مقدار اندکی تفاوت از تورم 
نقطه به نقطه پیروی می کند. مهرماه سال جاری 
نرخ تورم نقطه به نقطه ۴۸.۶ درصد بود. اگر قیمت 
نهاده های ساختمانی نیز به همین ترتیب دچار 
رشد شده باشد، قیمت ساخت نیز افزایش می یابد. 
این در حالی است که تورم سالانه بازار مسکن شهر 
تهران ۳۸ درصد اعلام شده است. با توجه به رکود 
حاکم بر بازار مسکن در حال حاضر قیمت مسکن 
دچار عقب ماندگی در مقایسه با تورم عمومی شده 
است. هم اکنون می توان با قیمت هایی به مراتب 
پایین تر از نرخ ساخت، آپارتمان هایی با عمر بنای 
بالای سه سال خریداری کرد. این در حالی است که 
سهم فروش آپارتمانهای نوساز از معاملات به پایین 

ترین میزان در هشت سال گذشته رسیده است.

اخبار

صنــدوق بین المللی پول 
در گزارشــی تحلیلــی به 
عوامل نرخ تــورم بالا در 
ایران طی ۲ دهه گذشته 
پرداختــه و راهکارهایی 
را برای حــل این مشــکلات ارایه کرده اســت. 
صنــدوق بین المللی پول در مقاله ای به بررســی 
عوامل تعیین کننده تورم در ایران و سیاست های 
اتخاذ شــده برای مهار آن پرداخته و نوشته است 
تورم بالا و جهنــده یکی از مشــکلات اقتصادی 
و اجتماعی بی پایــان در ایران بوده اســت که به 
گسترش فقر و تشدید تنش های اجتماعی در این 
کشور کمک کرده است. سیاست گذاران برای مهار 
 موثر این مشــکل در ابتدا بایــد عوامل موجد آن 

را بشناسند.
در این گزارش نوشته شده نرخ سالانه تورم ایران 
طی دو دهه گذشته به  طور متوسط در محدوده ۲۰ 
درصد در نوسان بوده است و این رقم بسیار بالاتر 
از نرخ تورم در کشــورهای در حال ظهور دیگر و 
همتایان منطقه ای ایران بوده است. با شیوع کرونا و 
تاثیر گذاری آن بر اقتصاد ایران به همراه تحریم های 
مالی و تجاری امریکا و محدود شدن عرضه کالاها، 
نرخ تورم در ایران در پایان ســال ۱۳۹۹ تقریباً به 
۵۰ درصد رسید. این رقم در سال ۱۴۰۰ بالغ بر ۴۰ 
درصد بود. تورم فزاینده به همراه رشــد اقتصادی 
پایین و نــرخ بیکاری بالا منجر به کاهش شــدید 

قدرت خرید در این کشور شده است.
در این گزارش با اشاره به اینکه دولت جدید ایران 
مهار تورم را به عنوان یــک اولویت اقتصادی مهم 
خود قرار داده، نوشته برای مهار تورم در ایران ابتدا 
باید عوامل موجد آن شناخته شود. این گزارش در 
ادامه باتوجه به داده های بین سال های ۲۰۰۴ تا 
۲۰۲۱ به بررســی عوامل تعیین  کننده نرخ تورم 

در ایران پرداخته نوشــته:» ما با استفاده از داده ها 
دریافتیم در حالی که رشــد نقدینگــی صرفاً در 
بلندمدت باعث تورم می شود که کاهش ارزش پول 
ملی در برابر دلار، کســری بودجه جاری و کاهش 
حجم صادرات نفت ســه مولفه اصلی رشــد تورم 
در کوتاه مدت هستند. بر اساس داده های تاریخی 
پیش  بینی می  کنیــم با تداوم کســری بودجه و 
کاهش ارزش ریال، نرخ تورم در ایران طی دو سال 
آینده به رشد خود ادامه دهد؛ اما اگر شاخص های 
مالی و پولی بهبود پیدا کنند می  توان شاهد کاهش 
نرخ تورم به زیر ۲۰ درصد طی دو ســال آینده بود 
که البته این دســتاورد تا حدودی با کاهش رشد 
بخش غیرنفتی همراه خواهد بود. تثبیت نرخ ارز 
یا افزایش صادرات نفت مثلًا افزایش دو برابری در 
سال آینده با برداشته شدن تحریم ها نیز می تواند 
نرخ تورم را تا حد زیادی کاهش دهد بدون آنکه به 

بخش غیرنفتی ضربه بزند.«

در مورد عوامل بروز و تشــدید تورم در ایران هم 
در این گزارش نوشــته شــده:» مطالعاتی که در 
دهــه ۲۰۰۰ انجام گرفته می گوینــد ۱- تورم در 
ایران پدیده ای پولی است چه در کوتاه  مدت و چه 
در بلندمدت. ۲- کاهش تورم در طی ســال های 
۲۰۰۰ تا ۲۰۰۱ ناشی از ثبات نســبی نرخ ارز در 
بازار موازی بود. ۳- کاهش نرخ تورم در سال های 
۲۰۰۲ تا ۲۰۰۶ ناشــی از کاهش ســرعت رشد 
نقدینگی بود. مطالعات متاخر نیز نشان داده است 
۱- تورم پدیده ای پولی اســت چه در کوتاه مدت 
و چه در بلندمدت. ۲- مولفه هــای بیرونی نیز در 
کنار نقدینگی بر نرخ تورم تاثیر دراند که از جمله 
این مولفه ها عبارتند از نــرخ ارز، قیمت کالاهای 
وارداتی و تحریم ها. تاثیــر تحریم ها بلندت مدت 
اســت، اما تاثیر نرخ ارز بر تورم کوتاه مدت است. 
۳- علاوه بر سیاســت های پولــی، تحریم ها با بالا 
بردن نرخ دلار و افزایش کســری بودجه به رشد 

تورم کمک می کنند. ۴- قیمت حامل های انرژی 
نیز بر تورم تاثیــر دارد. ما در ایــن مقاله بر روی 
مجموعه گســترده تری از عوامل تمرکز کرده ایم 
که عبارتند از کســری بودجه و هزینه های دولت، 
نقدینگــی، تولید ناخالص داخلــی بخش نفتی و 
غیرنفتــی، تحریم ها، قیمت جهانــی نفت و مواد 
 غذایی، نرخ برابری ریــال در مقابل دلار و واردات 

غیرنفتی.«
همچین در این گــزارش آمده اســت:» در مورد 
عوامل بیرونی  تورم می توان گفت افزایش نرخ ارز 
ارتباط بسیار زیادی با تورم در ایران دارد. بازگشت 
تحریم ها و شیوع کرونا به ویژه باعث افزایش شدید 
نرخ ارز در بازار شد که این مساله قیمت کالاهای 
وارداتی را بالا برد و بر تورم داخلــی دمید. بر این 
اساس به نظر می رســد کالاهای وارداتی ارتباطی 
مســتقیم با تورم داشته اســت به ویژه در جریان 
تشــدید تحریم ها در اوایل و اواخر دهه ۲۰۱۰ که 
احتمالاً به کاهش حجم واردات منجر شد. تحریم ها 
همچنین حجم صادرات را کاهــش داده که این 
مساله نیز بر تورم تاثیر منفی گذاشته است. قیمت 
نفت در کوتاه مــدت تاثیر مثبتی بر تورم داشــته 
اســت. با این وجود کاهش قیمــت نفت به همراه 
شیوع کرونا برای مهار تورمی که در نتیجه افزایش 
شدید نرخ ارز و سیاست های مالی و پولی انبساطی 
در میانه تحریم ها پدید آمده بود کافی نبوده است. 
افزایش قیمت جهانی نفت و مــواد غذایی از آغاز 
سال ۲۰۲۱ و ایجاد اختلال در زنجیره های عرضه 
نیز احتمالاً به تشــدید فشــارهای تورمی کمک 
می کنند. افزایش قیمت جهانی کالاها و بالا رفتن 
هزینه هــای حمل و نقل به همــراه کمبود عرضه 
در نتیجه جنــگ اوکراین از جملــه عوامل تداوم 
فشــارهای تورمی در کشــورهای در حال توسعه 
به ویژه کشورهایی خواهند بود که چارچوب های 
پولی ضعیف و انتظارات تورمی مهار نشــده دارند 

مثل ایران.«

صندوق بین المللی پول پیش بینی کرد  

نرخ تورم بالای 50 درصد باقی بماند

بهبود تقاضا در بورس
خروج سرمایه کاهش یافت

در مجموع معامــلات شــنبه، ارزش خالص تغییر 
مالکیت حقوقی به حقیقی بازار برای ســومین روز 
متوالی منفی شد و ۳۰ میلیارد تومان پول حقیقی از 
بورس خارج شد که نسبت به روز چهارشنبه افت ۹۰ 
درصدی داشته است. به گزارش اکوایران، در معاملات 
روز شنبه بیست و یکم آبان ماه، شاخص کل بورس 
پایتخت نسبت به روز کاری قبل ۱۱ هزار و ۷۳۹ واحد 
رشد کرد و به رقم یک میلیون و ۴۲۶ هزار و ۹۵ واحد 
رسید.  شاخص هم وزن بورس نیز با رشد ۴ هزار و ۳۳۹ 
واحدی در ســطح ۴۰۱ هزار و ۹۰۷ واحدی ایستاد. 
همچنین شاخص کل فرابورس )آیفکس( ۱۱۹ واحد 

بالا آمد و در سطح ۱۸ هزار و ۵۴۱ واحد قرار گرفت. 

خروج پول حقیقی از بورس
در مجموع معاملات شــنبه، ارزش خالص تغییر 
مالکیت حقوقی به حقیقی بازار برای سومین روز 
متوالی منفی شد و ۳۰ میلیارد تومان پول حقیقی 
از بورس خارج شد که نســبت به روز چهارشنبه 
افت ۹۰ درصدی داشــته است.   بیشترین خروج 
پول حقیقی به سهام شاراک )شرکت پتروشیمی 
شازند اراک( اختصاص داشــت که ارزش تغییر 
مالکیت حقیقی به حقوقی آن ۱۷ میلیارد تومان 
بود. پس از شــاراک، نمادهای شــبندر )شرکت 
اپالایش نفت بندعباس( و خودرو )شرکت ایران 
خودرو( بیشترین خروج پول حقیقی را داشتند.  
در مقابل بیشترین ورود پول حقیقی به نمادهای 
حکشتی )شرکت کشتیرانی جمهوری اسلامی(، 
فملی )شرکت ملی صنایع مس ایران( و فاسمین 

)شرکت کالسیمین( اختصاص داشت. 

بزرگان سبز و قرمز بازار
روز شنبه نمادهای »فملی«، »کچاد« و »فولاد« 
بیشــترین تأثیر را در رشد شــاخص کل  بورس  
داشتند و در مقابل نمادهای »شاراک«، »وبملت« 
و »خودرو« قرمزهای بازار بودند که بیشترین تأثیر 

منفی را بر شاخص کل داشتند.  
در فرابورس نیــز نمادهای »آریــا«، »فغدیر« و 
»غصینو« بیشترین تأثیر مثبت را بر شاخص کل 
فرابورس داشتند و »شجم«، »شاوان« و »وسپهر« 

بیشترین تأثیر کاهنده را بر شاخص داشتند.  
در جدول پرتراکنش ترین نمادهای بورس خگستر 
صدرنشین است و شتران و شســتا در رتبه های 
بعدی هستند. در فرابورس نیز نمادهای دی، کرمان 

و تلیسه پرتراکنش  ترین نمادها هستند.  

ارزش معاملات بازار 
روز شــنبه ارزش معاملات کل بازار سهام به رقم 
۱۱ هــزار و ۱۵۵ میلیارد تومــان کاهش یافت. 
ارزش معاملات اوراق بدهی در بازار ثانویه ۳ هزار و 
۸۲۳ میلیارد تومان بود که ۳۴ درصد از ارزش کل 
معاملات بازار سرمایه را تشکیل می دهد.   روز شنبه 
ارزش معاملات خرد سهام با کاهش ۱۸ درصدی 
نســبت به روز کاری قبل به رقم ۴ هــزار و ۳۷۹ 

میلیارد تومان رسید. 

صف های خرید و فروش بازار سهام
در معاملات شنبه ۱۰۳ نماد صف خرید داشتند و 
۳۰ نماد با صف فروش مواجه بودند. مجموع ارزش 
صف های خرید با رشــد ۴۰۱ درصدی به ۳۰۱ 
میلیارد تومان رســید و مجموع ارزش صف های 
فروش ۶۳ درصد کاهش یافــت و ۱۳۲ میلیارد 
تومان بــود. در پایان معاملات روز شــنبه ارزش 
صف های خرید در رقم ۱۷۴ میلیارد تومان ایستاد. 
در پایان معاملات نماد ختوقا )شــرکت قطعات 
اتومبیل ایران( با صف  خرید ۳۵ میلیارد تومانی 
در صدر جدول تقاضای پایانی بــازار قرار گرفت. 
پس از ختوقا، نمادهای غبشهر )شرکت صنعتی 
بهشهر( و بالبر )شرکت کابل البرز( بیشترین صف 

خرید را داشتند

خبر
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قیمت دلار در بازار آزاد که اواســط هفته گذشته 
تا بالاتر از ۳۶ هزار و ۶۰۰ تومان رشــد کرده بود، 
همچنان در حال عقب نشینی است و در معاملات 
روز شنبه به مرز ۳۵ هزار تومان رسیده است. آیا 

افول قیمت دلار ادامه دارد؟
از حدود دو هفته پیــش، قیمــت ارز وارد رالی 
صعودی جدید شــده؛ اما هم زمــان ورود بانک 
مرکزی به مدیریت بازار ارز توانســته شتاب این 
صعود را کاهش دهد؛ به گونــه ای که قیمت دلار 
بعد از رسیدن به محدود ۳۶.۶ هزار تومان در هفته 
گذشته، عملًا توان صعود بیشتر نداشته و به سمت 
۳۵ هزار تومان میل کرده است؛ اما واکاوی دلایل 
صعود اخیر دلار نشان می دهد که این اتفاق لزوماً 

نمی تواند پایان کار بازار ارز باشد.
اگر آن گونه که کارشناســان، تحلیلگران و برخی 
رســانه ها، عوامل اثرگذار بر حرکت فعلی دلار را 
دسته بندی می کنند، قطع امید از احیای برجام، 
مطرح شدن بحث اعمال تحریم های جدید علیه 
ایران و ناآرامی های دو ماه اخیر با وزن های مختلف 
عامل رشــد قیمت ارز محسوب شوند، افول فعلی 
قیمت دلار نمی تواند چیزی جز اثرات ورود بانک 
مرکزی به بازار باشد؛ چراکه از این ۳ عامل اثرگذار، 
هیچ کدام تغییر محسوسی در ۲ هفته اخیر نداشته 

است که باعث برگشت قیمت ارز شود.
بازخوانی دوره های تنش ارزی نشان می دهد که 
اقتصاد ایران به خصوص از پایان دهه ۸۰ به بعد، 
حساسیت زیادی به تحریم داشته و هرگونه اتفاقی 
که قادر به کاهش ورودی ارز به کشور باشد را به 
بهانه ای برای رشــد قیمت تبدیــل می کند. دور 
جدید تحریم ها در ســال ۱۳۹۰ و اوج گیری آنها 
در سال ۱۳۹۱ با هدف گرفت فروش نفت، یکی از 
مصادیق این اتفاق است که از ابتدای سال ۱۳۹۷ 
و با جدی شــدن خروج آمریکا از برجام و اعمال 

تحریم های ظالمانه نیز تکرار شد.
در دوره فعلی نیــز، به نظر می رســد مهم ترین 
محرک بازار ارز که توانسته دورنمای بازدهی آن 

برای سوداگران را مثبت کند، مباحثی است که در 
مورد اعمال تحریم های جدید علیه ایران مطرح 
می شود؛ اما این بار وضعیت تا حدودی با دوره های 
قبل تفاوت خواهد داشت و لزوماً بازار ارز نخواهد 
توانست همان مسیرهای قبلی را برای رشدهای 

خیره کننده طی کند.
در شرایط فعلی، صادرات غیرنفتی ایران با تمرکز 
بر همســایگان به رقم قابل قبولی رسیده و رشد 
قیمت های جهانــی نیز به این امــر کمک کرده 
است. از سوی دیگر با توجه به اعمال تحریم های 
قابل توجه علیه ایران، حوزه های اثرگذار کمتری 
برای تحریم کردن باقی مانده و به همین واسطه 
ضریب اثرپذیــری اقتصاد ایــران از تحریم های 
جدید کاهش پیدا کرده اســت؛ هرچند احتمال 
فشــار تحریم های جدید نفتی علیه درآمد ارزی 
دولت وجود دارد و از این مسیر، اقتصاد و بازار ارز 
نیز متأثر خواهد شد؛ اما احتمال وقوع این اتفاق 
برای بخش غیردولتــی اقتصاد و تجارت خارجی 

کشور بسیار کمتر است.
از زاویه دیگر، اگر قیمت فروش سکه طلا به عنوان 
نماد ارزش خالص در اقتصاد مورد بررســی قرار 
گیرد، در شــرایط فعلی سکه تمامی با دلار ۳۸.۶ 
هزار تومان، و سکه طرح قدیم با دلار ۳۶.۱ هزار 
تومان معامله می شود که البته با توجه به تمرکز 
ویژه بازار سوداگری بر ســکه امامی و با توجه به 
قیمت طلای ۲۴ عیار، قیمت سکه طرح قدیم به 

واقعیت بازار نزدیک تر است.
با توجه به تغییر نکردن عوامل اثرگذار بر حرکت 
فعلی دلار، ورود بانک مرکزی بــه مدیریت بازار 
و قیمت گذاری ارز در بازار طلا، به نظر می رســد 
قیمت فعلی دلار در محدود ۳۵ تا ۳۶ هزار تومان 
منطقی اســت و اگر اتفاق جدید رخ ندهد، دلار 
آزاد می تواند بــرای مدتی در همیــن محدوده 
قیمتی باقــی بماند؛ اما احتمــال کاهش قیمت 
 آن با افزایش عرضه ارز از سوی بانک مرکزی نیز 

منتفی نیست.

دکتر سیدسجاد حسینی، مدیر تحلیل های اقتصادی 
حوزه ســلامت فدراسیون اقتصاد ســلامت، طی 
یادداشــتی به تحلیل نحوه و نتایــج اجرای طرح 
دارویار پرداخته است که نشان می دهد قیمتگذاری 
دســتوری، عدم اصلاح نسخه نویســی و بار کردن 
تعهد افزایش قیمت بــر دوش بیمه ها موجب زیان 
تولیدکنندگان و کمبود دارو در بازار خواهد شد. به 
گزارش اتاق تهران، وزارت بهداشت در تیر ماه ۱۴۰۱ 
با اجرای طرح دارویار، ارز حمایتی ۴۲۰۰ تومانی را 
برای تامین و تولید دارو حذف کرد و اصلاح قیمت 
محصولات تولیدی را با اولویت در دســتورکار خود 
قرار داد. براســاس داده های موجود، مقدار مصرف 
دلاری بازار کالاهای سلامت در حدود ۴ میلیارد یورو 
اســت )جمع ۳.۵ میلیارد یورو تامین با ارز دولتی و 
۴۲۴ میلیون یورو با ارز نیمایی( که در سال گذشته 
۱۲ درصد آن با ارز نیما تامین شــده اســت. بعد از 
اجرای طرح دارویار، تمــام ارز مورد نیاز بازار )مورد 
اشــاره در جدول ذیل که براســاس داده های بانک 
مرکزی است( به واســطه شرکت های تامین کننده 
اعم از تولیدکننده و واردکننده با نرخ نیمایی تامین 
 می شــود. تامین ریال لازم برای خرید دارو و مواد و 
ملحقات حوزه سلامت، با نرخ دلار ۴۲۰۰ تومانی، 
حدود ۸ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز داشت و دولت 
برای تامیــن ارز نیمایی هم بایــد ۱۰ هزار میلیارد 
تومان هزینه می کرد که بــا هزینه ۱۸ هزار میلیارد 
تومان، بازار فروش ۵۰ هزار میلیــارد تومانی برای 
این اقلام ایجاد  می شــد. اکنون برآورد می شود که 
با تغییر ارز ۴۲۰۰ تومانی به نرخ نیمایی باید حدود 
۶۰ هزار میلیارد تومــان به عنوان هزینه خرید دلار 
از سامانه نیما پرداخت شــود. در حالی که این رشد 
هنگفت هزینه  ریالی برای خرید ارز، فشــار زیادی 
به تولیدکننــدگان و واردکننــدگان وارد خواهد 
کرد.  در اجرای طرح دارویار و به واســطه حذف ارز 
با نرخ دولتی، قیمت ۹۶۳۳ پروانه IRC دارو اصلاح 
و به شرکت های داروسازی ابلاغ شــد. این اصلاح 
قیمت ها قرار بود افزایش قیمت ناشی از تغییر نرخ 
ارز و تورم و دیگر هزینه های قانونی را شامل شود اما 
اکثر قیمت های اعلامی مورد اعتراض شرکت های 
داروسازی قرار گرفت؛ چرا که تاثیر تورم و افزایش 
نرخ ارز قبلی محصولاتی که در ســال های گذشته 
قیمت هایشان اصلاح نشــده بود، در اجرای اصلاح  
قیمتی طرح دارویار هم جبران نشــد. دولت اعلام 
می کند که به موجب اجرای طــرح دارویار، اصلاح 
قیمت ها در بازه افزایشی ۱۰ تا ۳۴۰ درصد صورت 
گرفته است؛ در حالی که شرکت های تولیدکننده 
دارو معتقدند در قیمتگذاری صورت گرفته توسط 
ســازمان غذا و دارو، این اصلاح و افزایش قیمت با 
در نظر گرفتن آزادســازی نرخ ارز و نرخ های تورم 
سال های گذشــته، در نهایت در محدود ۲۰ تا ۴۰ 
درصد بــوده و به نظر  می رســد در تصحیح قیمت 
اعلامی، کار کارشناسی ضعیفی صورت گرفته و به 

چند فرمول ساده بسنده شده است.

ضعف بیمه هــا و چالش ســرمایه در 
داروخانه های خصوصی

افزایــش قیمت دارو تحــت لوای طــرح دارویار، با 
سیاست های شــدید عدم تحمیل هزینه به بیماران 
منجر به افزایش درصد پوشش تعهدی بیمه ها به نسخ 
تجویزی سرپایی و بستری شده است و به این ترتیب، 
بیمه های پایه و تکمیلی با نرخ قیمت مصرف کننده، 
سهمی از پرداخت از جیب بیمار را تعهد می کنند. در 
طرح دارویار، ریال هزینه ای بیمار در پرداخت دارویی 
ثابت نگه داشته شده و سهم پرداخت ریالی بیمه ها از 
پرداختی بابت قیمت جدید بعد از آزادسازی قیمت، 
بیشتر شده است. در آمارنامه اعلامی سازمان غذا و 
دارو برای بازار داروی کشور، بازار دارویی سال ۱۴۰۰، 
حدود ۶۴ هزار میلیارد تومان بوده که با قیمت های 
روز اعلامی ســازمان غذا و دارو بعد از اجرای طرح 
دارویار، ارزش کل ریالی بازار دارویی در سال ۱۴۰۱ 
به بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان خواهد رسید. در 
اجرای طرح دارویار، سیاست اصلی بر عدم افزایش 
هزینه بیماران بنا شــد؛ این سیاست بدون تغییر در 
برنامه تجویز منطقی دارو و اضافه شدن لیست دارویی 
به تعهدات مشمول دریافت خدمات بیمه ای اجرا شده 
و منجر به ایجاد بدهی دولت به بیمه ها و بیمه ها به 

داروخانه ها خواهد شد. 

زیان خالص 25 همتی
با بررسی اعداد و ارقام به دست آمده می توان چنین 
گفت که بازار دارویی کشور در سال ۱۴۰۰ عددی 
بیش از ۶۳.۵ هزار میلیارد تومان بوده که در ســال 
۱۴۰۱ و بعــد از اجرای طرح دارویــار به ۱۰۰ هزار 
میلیارد تومان رسیده اســت. در واقع بازار رشدی 
معادل ۳۶.۸ هزار میلیارد تومان داشــته است. در 
این طرح شــرکت های دارویی هم باید حدود ۵۳ 
هزار میلیارد تومان بیشتر هزینه کنند که این تامین 
هزینه به سمت تامین بانکی، مضاربه یا سرمایه در 
گردش خواهد بود. از طرفی بر اســاس قیمتگذاری 
دستوری، فروش درب کارخانه شرکت ها ۲۷ هزار 
میلیارد تومان افزوده می شــود که زیــان ۲۵ هزار 
میلیارد تومانی خالص را نشــان می دهد. در اثر این 
تغییرات در بازار شاهد رشــد فزاینده هزینه ها در 
گروه های درمانی خواهیم بود و به خاطر قیمتگذاری 
اشتباه و محافظه کارانه، شرکت های دارویی متضرر 
تامین هزینه  جدید و قیمت تمام شده می شوند. در 
این میان، بیمه های پایه نیز با اصلاح خدمات پوشش 
بیمه ای، همچون افزایش درصد پوشــش، پوشش 
قراردادن داروهای بدون بیمه و OTC، برداشــتن 
سقف ریالی نسخه ها حسب نسخه نویسی الکترونیک، 
نسبت به جلوگیری از افزایش پرداخت از جیب بیمار 
در طرح دارویار اقدام کرده اند. اما اتفاقی که غیرقابل 
جبران اســت ارائه خدمات دارویی بدون پشتوانه و 
بدون برنامه ریزی توسط دولت است که تا شش ماه 
آینده موجب برهم خوردن زنجیــره  دارو و گردش 

مالی آن خواهد شد.

مرکز آمار ایران اعلام کرد در ســال گذشته ۳۰ درصد 
خانوارها حداقل یک سفر داشته اند و در حالی که بیشتر 
سفرها با اقامت شبانه همراه بوده اما ۷۶ درصد مسافران 

در خانه بستگان خود اقامت داشته اند.
مرکز آمار ایرانبا اســتناد به نتایج طــرح آمارگیری از 
گردشگران ملی اعلام کرد در ســال ۱۴۰۰ بالغ بر ۳۰ 
درصد از خانوارهای کشور، یعنی حدود ۷ میلیون و ۸۰۰ 
خانوار حداقل یک سفر داشته اند. همچنین در طول سال 

۱۴۰۰، ۲۴ میلیون و ۶۸۷ هزار سفر انجام شده است.
بر اساس این آمار، تعداد سفرهای داخلی در سال ۱۴۰۰، 
بالغ بر ۲۴ میلیون و ۶۳۹ هزار سفر بوده که ۴۲ درصد 

از آن، با اقامت شبانه و ۵۸درصد بدون اقامت شبانه بوده 
است. 

همچنین این بررســی نشــان می دهد، پنج اســتان 
خراســان رضوی، مازندران، تهران، فــارس، اصفهان، 
مقصد بیشترین سفرهای با اقامت شبانه در سال ۱۴۰۰ 
بوده  و پنج اســتان مازندران، اصفهان، تهران، فارس، 
گیلان مقصد بیشترین سفرهای بدون اقامت شبانه در 

سال۱۴۰۰ بوده اند.
همچنین بیشتر سفرهای با اقامت شبانه در سال ۱۴۰۰، 
با هدف دیدار دوســتان و بســتگان بالغ بر ۶۵ درصد، 
گردش و تفریح بالغ بر ۱۶ درصــد و درمان با لغ بر ۱۰ 

درصد، انجام پذیرفته است. بیشتر سفرهای بدون اقامت 
شــبانه نیز در این بازه زمانی با هدف دیدار دوستان و 
بســتگان بالغ بر ۳۱درصد، درمان بالغ بر۲۴ درصد و 

گردش و تفریح بالغ بر۲۰ درصد انجام شده است.
نکته دیگر در این گزارش این اســت که اقامتگاه اصلی 
مورد استفاده در سفرهای داخلی با اقامت شبانه خانوارها 
در سال ۱۴۰۰، خانه بستگان و آشنایان با ۷۶ درصد، ویلا 
و آپارتمان شخصی با ۱۲ درصد، ویلا و آپارتمان اجاره ای 
با ۶ درصد، اقامتگاه عمومی با ۳ درصد، سایر اقامتگاه ها 
۲ درصد و چادر و کمپ شخصی و اقامتگاه سازمانی هر 

کدام با یک درصد بوده است.

اتاق ایران آنلاین گزارش می دهد

نوسان دلار آزاد روی مرز 35 هزار تومان
قیمت گذاری   دستوری   موجب   زیان   تولیدکنندگان    دارو   در   بازار   شده   است

کمبود  647  قلم  دارو

بر اساس تازه ترین گزارش مرکز آمار ایران

30 درصد خانوارها در سال 1400 به مسافرت رفته اند

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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رئیس سازمان هواپیمایی کشوری با بیان اینکه 
بلیت پروازهای ایران به قطر از ســه ماه گذشته 
برای فروش در اختیار قرار گرفته بود، گفت: افراد 
با فراهم کردن هیاکارت و بلیت بازی جام جهانی، 
محدودیتی بــرای خرید پروازهــای ایران ایر یا 

قطرایرویز به قطر ندارند.
محمد محمدی بخش با بیان اینکه در بازه زمانی 
یک ماهه بازی های جام جهانــی، ۲۱ هزار نفر به 
قطر خواهند رفت، اظهار کرد: این تعداد، کسانی 
هستند که باید بلیت بازی جام جهانی و هیا کارت 
را دریافت کرده باشند که در آن صورت می توانند 
از هر یک از ایرلاین های داخلی و خارجی، نسبت 

به دریافت بلیت پرواز اقدام کنند.

وی ادامه داد: از میــان ایرلاین های خارجی فقط 
قطرایرویز به قطر پرواز دارد و از میان ایرلاین های 
داخلی هم فقط ایران ایر به قطر پرواز مســتقیم 
دارد؛ ایران ایر هــم مانند قطرایرویز، از ســه ماه 
گذشته و در قالب همکاری با آژانس های مختلف، 
بلیت ها را در اختیار قــرار داده بود و در این مدت 
هم بخش اعظمی از بلیت ها خریداری شده است.

معاون وزیر راه و شهرســازی خاطرنشــان کرد: 
البته برای کسانی که نمی خواهند در قطر بمانند 
و بنا داشــتند که صبح به این کشور رفته و شب 
برگردند، ایرلاین های ایران ایر و قطرایرویز، تدبیر 
اندیشیدند که افراد بتوانند رفت وبرگشت یک روزه 
داشته باشند که برای سه روز بازی های ایران، هم 

تا کنون ۱۰۰۰ بلیت توسط هر یک از دو ایرلاین  
به فروش رفته است.

محمدی بخش در پاسخ به اینکه آیا بلیت  بازی ها 
دیرتر از زمانی که افراد بخواهند برای خرید اقدام 
کنند، روی ســایت ها قرار نگرفتــه، گفت: بلیت 
هواپیما چه یــک هفته و چه یک مــاه زودتر در 
ســایت قرار گرفته باشد، تعداد مســافران جام 
جهانی در بازه زمانی یــک ماهه، تغییر نخواهند 
کرد. ۲۱ هزار نفری که قصد تماشــای بازی ها را 
دارند، باید اسکان،   هیاکارت و بلیت بازی را فراهم 
کرده باشند، اما افراد با فراهم کردن این امکانات، 
محدودیتی بــرای خرید پروازهــای ایران ایر یا 

قطرایرویز به قطر ندارند.

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و بافندگان فرش دستباف تهران در خصوص 
خبر افزایش ۸۰۰ هزار توماني هزینه رنگرزي تولید فرش در هر کیلو گفت: 
این فقط یک مشکل است. متأسفانه دولت  ها هیچ برنامه  اي براي توسعه 
صنعت فرش نداشته  اند. همین امر باعث شده کشورهایي نظیر نپال از طرح 

فرش  هاي ایراني کپي  برداري کنند.
محمدعلي زرینه کفش، رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و بافندگان فرش 
دستباف تهران بیان کرد: مواد رنگزا باکیفیت و خوب از ۳۰۰ سال پیش تا 
کنون از آلمان به ایران وارد مي شد. اما به دلیل تحریم و افزایش قیمت ارز 
دیگر امکان واردات آن از این کشور وجود ندارد. اما با توجه به نوسانات بازار 
ارز طي چند ماه اخیر هزینه واردات این مواد بسیار افزایش پیدا کرد. این در 
حالي است که بالاي ۹۰ درصد کلاف هاي نخ توسط مواد رنگزاي واردات 
رنگرزي مي شود. وي افزود: گرچه هزینه رنگرزي هم افزایش قابل توجهي 
دارد، اما در حال حاضر تنها مشــکل صنعت فرش افزایش هزینه رنگرزي 
نیست. نوسانات ارزي در بحث واردات ابریشم که تقریباً ۱۰۰ درصد نیاز 
کشور از طریق واردات تأمین مي شود، تأثیر گذاشته است. زرینه کفش ادامه 
داد: همین موضوع در بحث واردات کرک و پشم نیز صدق مي کند. در واقع 
بخش قابل توجهي از متریال تولید فرش وارداتي است که با افزایش نرخ ارز 
شاهد افزایش هزینه تولید فرش خواهیم بود. رئیس اتحادیه تولیدکنندگان 

و بافندگان فرش دستباف تهران در خصوص مهاجرت فعالان این حوزه و 
دلیل آن اظهار کرد: مهاجرت طراحان فرش از چند سال گذشته آغاز شد. 
متأسفانه از آنجایي که ایران قانون جهاني کپي رایت را نپذیرفت و فردي 
هم در بدنه دولت براي دفاع از این قانون فعالیت ندارد، این امر باعث شــد 
کشورهایي همچون نپال، چین، هند، پاکستان، ترکیه و… از طرح فرش 
هایي ایراني کپي برداري کنند. البته مرکز ملي فرش، تعدادي از طرحهاي 
فرش ایراني را به ثبت رســانده اما درباره دفاع از آن در مقابل کپي برداري 
اقدامي انجام نداده است. وي در پاسخ به اینکه چرا ما در زمینه هاي دیگر 
مانند مرمت فرش که ارزآوري خوبي هم دارد، اقدامي نکرده ایم گفت: با توجه 
به اینکه واردات برخي از فرش ها به کشور ممنوع است ما مبادرت به ایجاد 
سامانه اي براي واردات فرش به جهت مرمت، تکمیل و شستشو نکردهایم تا 
در یک چارچوب مشخص فرش هایي که نیاز به مرمت دارند بتوانیم به کشور 
وارد کنیم. این در حالي است که کشوري مانند ترکیه در این زمینه گام هاي 
بسیار خوبي برداشته است. همین خلأ و بي توجهي در ایران باعث شد تا 
ترکیه اقدام به جذب هنرمندان و مرمت کاران ایراني کند. ترکیه با استفاده 

ابزاري از هنرمندان حوزه فرش سود اصلي را نصیب خود کرد.
زرینه کفش در اهمیت نقش دولت در این میان بیان کرد: به عنوان کسي که 
۱۴ سال رئیس اتحادیه فرش، تولیدکننده برتر و فارغ التحصیل این رشته 

هستم و با چندین وزیر و رئیس مرکز فرش ارتباط داشتم، عنوان مي کنم 
متأسفانه هیچ کدام از دولت ها برنامه اي براي توسعه صنعت فرش نداشتند. 
شاهد تغییر وزراي مختلفي بوده ایم، اما دریغ از اینکه یکي در حوزه صنعت 
فرش تحولي انجام دهد. وي ادامه داد: در گذشته وزیر بازرگاني داشتیم، اما 
اکنون به وزیر صنعت، معدن و تجارت تغییر نام داده است. آنها تا توانسته اند 
نام ها را بزرگ کرده اند، اما در حوزه فرش حداقل کار کوچکي هم انجام نداده 
اند. متأسفانه نه تنها اثر مثبتي روي صنعت فرش نداشتند بلکه وارث خوبي 
هم براي ظرفیت فرش دستباف نبودند. زرینه کفش تصریح کرد: از وزیر 
گرفته تا روساي مرکز فرش، هیچ کدام اقدامي براي صنعت فرش انجام نداده 
اند. حتي نتوانستند ظرفیت فرش دستباف را حفظ کنند. دولتمردان، نه تنها 
صنعت فرش را روبه جلو نبردند بلکه زمینه ساز نارضایتي صادرکنندگان، 

تولیدکنندگان، رنگرزها، بافنده ها، طراحان و… شدند.
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و بافندگان فرش دســتباف تهران با ابراز 
تاسف از وضعیت صنعت فرش در حوزه تولید نیز گفت: تا میخواهیم تولید 
را شروع کنیم، بلافاصله مشــمول مالیات و بیمه مي شویم. نه تنها مسیر 
را براي تولیدکنندگان همواره نکردند، بلکه دســت اندازي هم ایجاد مي 
کنند. مسئولان از ضعف صادرات فرش ناراضي هستند. اما دستاندازها و 

خودتحریمي هایي را که ایجاد کرده اند مورد توجه قرار نمي دهند.

مدیرعامل اتحادیه مرغداران کشور با اشاره به اینکه 
قیمت مرغ گرم به پایین تر از نرخ مصوب رسیده، گفت: 
مرغداران قیمت مصوب را رعایت می کنند، اما اگر مرغ 
با قیمت مصوب دست مصرف کننده نمی رسد اشکال 

از واحدهای فروش است.
حبیب اسدالله نژاد با بیان اینکه قیمت مرغ گرم در بازار 
در حال حاضر از قیمت مصوب نیز کمتر شده است، 
گفت: قیمت مرغ زنده در استان های معین تهران که 
مرغ تهران را تامین می کننــد از قیمت مصوب زنده 
یعنی کیلویی ۴۴ هزار تومان پایین تر و کیلویی۴۰ تا 

۴۳ هزار تومان است.  
وی ادامه داد: قیمت مصوب مرغ گرم، کیلویی ۶۳ هزار 
تومان، پایین تر از قیمت تمام شده برای تولیدکننده 

است که به آن نیز انتقاد کردیم. اما با این حال مرغداران 
قیمت تعیین شده را رعایت می کنند.

مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی کشور در پاسخ 
به اینکه برخی در پاسخ به چرایی فروش مرغ بالاتر از 
نرخ مصوب در مغازه ها می گویند مرغ را از مبدا گران 
می خرند و آیا چنین موضوعی صحت دارد یا خیر؟ 
افزود:چنین چیزی درست نیســت. قیمت مرغ در 
استان های معین تهران در بازه ۴۰ تا ۴۳ هزار تومان 
اســت و مرغداران مرغ را با قیمت هــای بالاتر نمی 
فروشــند. وی تصریح کرد: چندنرخی بودن مرغ در 
مغازه ها موضوعی است که باید  وزارت جهاد کشاورزی 
و صنف مربوطه پاسخ دهد. زیرا در میدان بهمن تهران 
قیمت مرغ تا  کیلویی۵۳  هزار تومان هم می رسد. این 

یعنی قیمت مرغ پایین است، ولی اشکال در واحدهای 
فروش است. اسدالله نژاد در بخش دیگری از صحبت 
هایش در پاسخ به اینکه واحدهای تولید جوجه یکروزه 
می گویند سقف قیمت جوجه یکروزه ۱۵ هزار و ۵۰۰ 
تومان است و بالاتر از آن نیست، گفت: انجمن جوجه 
قیمت یکروزه، قیمت تمام شده جوجه را ۱۵ هزار و 
۵۰۰ اعلام می کند، ولی در بازار بیشــتر یا کمتر  هم 
می شود. به طوری که در روزهای گذشته قیمت جوجه 

در برخی سویه های نژاد برتر تا ۱۸ هزار تومان رسید.
وی در ادامه گفت: دلال بازی بــر بازار جوجه حاکم 
است. ممکن اســت واحدهای مرغ مادر هم با همان 
قیمت ها اقــدام به فروش کنند، امــا  دلال ها قیمت 

جوجه را بالا ببرند.

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگي تهران با اشاره 
به اینکه صنعت لوازم خانگي ایران طي چهار سال اخیر 
از نظر کیفیت و خدمات پس از فروش دچار یک تحول 
بزرگ و انقلاب شــده گفت: با گذشت چهار سال از 
ممنوعیت واردات رسمي لوازم خانگي مردم تقریباً به 

تولید داخل اطمینان پیدا کرده اند.
اکبر پازوکي، رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگي 
تهران با اشاره به اینکه ما تا قبل از سال ۱۳۹۶ هیچ 
راه و نقشه و مسیر مشخصي براي تولید لوازم خانگي 
نداشــتیم گفت: ما قبلًا آن کیفیت و هدف عالي که 
امروز باید به آن میرسیدیم را تعیین نکرده بودیم اما 
الان تولیدکنندگان به این نتیجه رسیدند که براي 
رقابت با دنیا و ماندگاري در چرخه تولید باید کیفیت 

را افزایش دهند.
وي با اذعان به این مطلب کــه صنعت لوازم خانگي 
ایران طي چهار ســال اخیر از نظر کیفیت و خدمات 
پس از فروش دچار یک تحول بزرگ و انقلاب شــده 
افزود: با گذشت چهار سال از ممنوعیت واردات رسمي 

لوازم خانگي مردم تقریباً به تولید داخل اطمینان پیدا 
کردند و لوازم خانگي تولیــد داخل را با خیال راحت 

خریداري مي کنند.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگي تهران تهران 
از فراهم شدن زمینه صادرات لوازم خانگي ایراني به 
دنیا سخن گفت و اظهارکرد: ما کشورهاي هدف را پیدا 
کردیم و در هدف گذاریها نیز بحث کیفیت و شکل کالا 

و خدمات پس از فروش را مد نظر قرار دادیم.
پازوکي تصریح کرد: ما اگر تا قبل از ســال ۱۳۹۶ با 
شرکت هاي دانش بنیان و دانشگاه ها قهر بودیم اما 
امروز در آشتي کامل با این شــرکت ها هستیم و از 
سازمان استاندارد  داخل کشور هم براي به روزرساني 
تولیدات داخلي استفاده مي کنیم. وي با تأکید بر اینکه 
عوض کردن خط تولید و رعایت استانداردهاي روز دنیا 
نیازمند تجارت آزاد و حمایت جدي دولت است افزود: 
تولیدکننده براي تولید باکیفیت، یا باید سرمایه گذاري 
کند و ماشین آلات جدید را به داخل کشور بیاورد یا 
اینکه از توانایي شرکت هاي دانش بنیان کمک بگیرد. 

بر اساس گزارش ها در ۴ سال گذشته 
نیز ۱۶ هزار پزشک عمومی مهاجرت 
کرده اند. ۳۰ هــزار نفر از اعضای کادر 
درمــان هم درخواســت »نداشــتنِ 
سوءپیشینه« داشته اند که مقصدشان 
عمان بوده است. به گزارش ایسنا، اخبار جدید مبنی بر تمایل 
به مهاجرت دسته جمعی پزشــکان، نگرانی های زیادی را در 
رابطه با آینده و فقدان حضور آنها ایجاد کرده است و اینکه که با 
افزایش تمایل به مهاجرت دانشجویان پزشکی و پزشکان جوان 
و مهاجرت پزشکان متخصص، چه آینده ای در انتظار کشور و 

سطح بالای علم پزشکی در کشور خواهد بود. علم«پزشکی« 
در ایران، از دیرباز با نام ابن سینا گره خورده است. بدون شک 
او یکی از برجسته ترین شخصیت های پزشکی نه تنها در ایران، 
بلکه در کل جهان بود. ابن سینا با کتاب ارزشمند خود یعنی 
»قانون در طب«، علم پزشکی را در جهان دگرگون کرد. طوری 
که کتاب او همچنــان به عنوان یکی از منابع ارزشــمند علم 

پزشکی در دنیا به دانشجویان تدریس می شود.
از آن زمان تاکنون پزشــکان بزرگ زیادی در وطنمان تربیت 
شده و پرورش یافته اند. اما ظاهرا شرایط این روزها به نحوی رقم 
خورده که همه را از »مهاجرت دسته جمعی پزشکان« نگران 
کرده و موضوع مهاجرت پزشکان و متخصصان به یک موضوع 
جدید نگران کننده برای حال و آینده کشور تبدیل شده است.

بر اساس آماری که در گزارش روزنامه دنیای اقتصاد در تاریخ 
۲۰ شهریور ۱۴۰۱ منتشر شده، ظرف یک  سال گذشته ۱۶۰ 
متخصص قلب مهاجرت کرده اند؛ در همین مدت ۳۰ هزار نفر 
از اعضای کادر درمان از دانشکده های علوم پزشکی درخواست 
good standing یا »نداشــتنِ سوءپیشینه« داشته اند که 
مقصدشان عمان بوده است؛ همچنین ظرف چهار سال گذشته 
۱۶ هزار پزشک عمومی از کشور مهاجرت کرده اند. آمار بالای 
مهاجرت پزشکان به اندازه ای نگران کننده شده که مسئولان 
سازمان نظام پزشکی هشدار دادند که در آینده ای نه چندان 

دور با مشکل کمبود پزشک مواجه خواهیم شد.
در این خصوص، »محمد رئیس زاده« رئیس ســازمان نظام 
پزشکی با صراحت گفت که » جامعه پزشکی در برخی رشته 

های تخصصی و فوق تخصصی با چالش های اساسی مواجه است 
و از این رو ممکن است در آینده فارغ التحصیلی از این رشته ها 
نداشته باشیم. وی با هشدار نسبت به خطر عقبگرد به ۴۰ سال 
پیش و استفاده از پزشــکان خارجی اضافه کرد: سیاست های 
نادرست، جوانان جامعه پزشکی را نا امید کرده و منجر به سیل 
مهاجرت و انصراف از پزشکی خواهد کرد. رئیس زاده با تاکید بر 
اینکه پزشکان ما رغبتی برای تحصیل در دوره های تخصص و 
فوق تخصص ندارند، افزوده بود: نتیجه این اتفاق این است که 

در سال های آینده پزشک نخواهیم داشت.«
این در حالی است که پیش از انقلاب، کشور با معضل کمبود 
پزشک مواجه بود و پزشکانی از کشورهای همسایه مانند هند 
برای مداوای مردم کشورمان به ایران می آمدند. اما با توجه به 
شرایط موجود و بنا بر هشدارهای رئیس سازمان نظام پزشکی، 
اگر این روند ادامه پیدا کند، شــاید در آینده ای نه چندان دور 
مجبور باشیم دوباره شــاهد حضور پزشکان خارجی در کشور 

باشیم!
ســئوالاتی که در رابطه با مهاجرت پزشکان متخصص مطرح 
می شود، این اســت که با مهاجرت این پزشــکان که چندین 
سال برای دریافت تخصص زحمت کشــیده و جوانی خود را 
صرف تحصیل کرده اند و کشور برای پرورش آنها هزینه کرده، 
چه کســانی جایگزین آنها خواهند بود؟ و اینکه زمانی که این 
پزشکان نخبه از کشور خداحافظی می کنند، چند سال برای 
پرورش پزشــکان نخبه جدید زمان و هزینه صرف می شود؟ 
آیا پزشــکان متخصصی مانند قلب و عروق کــه در بهترین 
دانشگاه های کشــور پرورش یافته اند و به واسطه تجربه بالای 
خود جان هموطنانمان را نجات داده اند، جایگزین مناســبی 
خواهند داشت؟ یا خداحافظی آنها با کشور به معنی خداحافظی 

مردم با یک فرد ارزشمند و نخبه است؟
بررسی های آماری هم نشان از بحرانی  بودن وضعیت دارد. پنج  
سال پیش نایب  رییس انجمن جراحان قلب ایران اعلام کرده  
بود که فقط ۲۴۰ متخصص جراحی  قلب در کشور داریم و این 
آمار در حالی اســت که افزایش بیماری های قلبی در جوانان 
یکی از موارد نگران کننده به شمار می رود.باید دید آیا با شرایط 
موجود تمایلی در میان پزشکان جوان وجود دارد که در تخصص 
پیچیده ای چون قلب و عروق ادامه تحصیل دهند؟ و اینکه آیا 
اصلا این پزشکان جوان در کشور می مانند که بخواهند به دنبال 

دریافت تخصص باشند؟
این موارد در حالی مطرح می شود که پیش از این ایرج فاضل 
رییس جامعــه جراحان ایران در واکنش به مهاجرت دســته 
جمعی پزشــکان گفته بود: بعد از انقلاب زحمت زیادی برای 
مملکت کشیده و پزشــکی ما به روز و در جهان زبانزد شد. به 
گونه ای پیشرفت کردیم تا هیچ ایرانی برای درمان راهی خارج از 
کشور نشود و همه نوع جراحی پیچیده ای از قلب گرفته تا مغز 

و پیوند اعضا در داخل انجام شد اما در حال حاضر این وضعیت 
به خطر افتاده است.

رییس جامعه جراحان ایران افزود: پزشکی یکی از طولانی ترین 
رشته ها است چنانچه عمومی ۷ سال و بعد ۲ سال طرح دارد 
و برای تخصص نیز ۳ تا ۶ سال و برای فوق تخصص هم همین 
ســال ها باید طی شــود که تقریبا یک نفر تا ۴۰ سالگی برای 
پزشکی باید درس بخواند و بعد از آن تحت شرایط خاص وارد 

چرخه فعالیت شود.
“بابک شــکارچی« معاون آموزش و پژوهش ســازمان نظام 
پزشکی نیز گفته بود: اغلب پزشــکان عمومی که امکان ادامه 
تحصیل و گرفتن تخصــص را ندارند، تصمیــم به مهاجرت 
می گیرند و با توجه به اینکه شــرایط اقتصادی برای فعالیت 
پزشک عمومی در کشور مهیا نبوده و نظام سلامت نیز این گروه 
از پزشکان را در قالب طرح پزشک خانواده و سیستم ارجاع به 
کار نگرفته اســت، میزان مهاجرت در این قشر بیش از سایر 

گروه های پزشکی است.
به نظر می رسد با این تفاسیر اگر روند مهاجرت پزشکان، حتی 
پزشکان عمومی به این نحو ادامه پیدا کند، کشورمان در مورد 
پرورش پزشک در تخصص های گوناگون با معضل جدی مواجه 
خواهد بود. آن هم در شرایطی که به دلایل متعدد، روز به روز 
آمار ابتلا به بیماری های گوناگون از قبیل بیماری های قلبی، 

مغزی و ... رو به افزایش است.
شاید وقت آن رسیده که مسئولان امر این موضوع را به صورت 
ریشه ای مورد بررسی قرار دهند و به فکر آن باشند که چنین 
معضلی را از پایه که همان کنکور اســت، حل کنند. آمارهای 
منتشر شده از سوی سازمان سنجش نشان می دهد که تعداد 
داوطلبان کنکور در رشــته تجربی کاهش یافته به نحوی که 
داوطلبان کنکور تجربی در سال گذشته ۴۳ درصد از داوطلبان 
را تشکیل می دادند که این میزان در سال جاری به ۳۹ درصد 
رسیده است. علاوه بر این، ۴ درصد داوطلبان رشته های تجربی 
در گروه های زبان ادامه تحصیل داده اند. این کاهش تقاضا در 
حالی است که در گذشــته ای نه چندان دور، متقاضیان رشته 
تجربی به دلیل پذیرش در رشته پزشکی و رویای »دکتر شدن« 

بیشترین آمار داوطلبان کنکور سراسری را تشکیل می دادند.
از سوی دیگر، زمانی که نخبگان کشور به مدارج بالای علمی 
می رسند، انتظار بیشتری دارند که از امکانات حداقلی رفاهی و 
اجتماعی و درخور شأن خود، برخوردار باشند تا بتوانند پس از 
سال ها تلاش، به دور از داشتن دغدغه معیشت به فکر خدمت 
به مردم و کشور باشــند. همچنین هزینه های زیادی که برای 
پرورش این نخبگان در کشور می شــود باید ارج نهاده شود تا 
شاهد حفظ حضور آنها در کشور باشیم نه اینکه برای پرورش 
این افراد در این مرز و بوم هزینه شــود ولی کشورهای دیگر از 

حضور آنها بهره مند شوند.

News kasbokar@gmail.com

در یک  سال گذشته ۱۶۰ متخصص قلب مهاجرت کردند

سیل مهاجرت پزشکان از ایران
۳۰ هزار عضو کادر درمان درخواست »نداشتنِ سوءپیشینه« داشته اند

محدودیتی برای خرید پرواز به قطر وجود ندارد

توليد فرش ایراني به سود نپالي ها

مرغ در مبدا گران نيست

فراهم شدن زمينه صادرات لوازم خانگي ایراني

رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران خودرو تبریزگفت: دارندگان 
خودرو با این ذهنیت که در روزهای آینده قیمت ها همچنان 
روند افزایشی خواهند داشت از فروش را متوقف کردند و همین 
مسئله باعث شده است که بازار در چند روز گذشته راکد شود. 
ابراهیم مددیان با اشــاره به افزایش نرخ خــودرو در روزهای 
اخیر، گفت: بازار خودرو متاثر از نوسان های نرخ ارز بالا و پایین 
می شود؛ امیدواریم با آغاز هفته جدید و کنترل نرخ ارز قیمت ها 

ثابت بماند.
وی با بیان اینکه نرخ خودروهایی داخلی ۳۰۰ تا ۴۰۰ میلیون 
تومانی در هفته گذشــته حدود ۵ تا ۱۵ درصد افزایش نرخ را 
تجربه کردند، اذهان کرد: نرخ دنا پلاس از ۵۱۰ میلیون تومان 

به ۵۸۰ میلیون تومان رسید؛ این افزایش نرخ در قیمت پراید 
نیز ملموس بود پراید هاچ بک ۲۱۰ میلیون تومان، پراید ۱۳۱ 
حدود ۲۰۰ میلیون تومان بفروش رسید همچنین کارخانه نیز 

حدود ۲۰۰ میلیون تومان به نرخ هایما اضافه کرد.
این فعال صنفی ادامه داد: نرخ دلار پنج شــنبه هفته گذشته 
ریزش کرد از این رو این احتمال در بازار خودرو تقویت شــده 
است که نرخ ها ریزش کند؛ البته این ریزش به معنی بازگشت 
قیمت ها به نرخ های سابق نیست به عنوان مثال دنا پلاس پیش 
از افزایش  نرخ های اخیر ۵۸۰ میلیون تومان بفروش می رسید 
ممکن است با کاهش نرخ ارز قیمت آن به ۵۶۰ میلیون تومان 
برسد اما به نرخ سابق یعنی ۵۱۰ میلیون تومان نخواهد رسید. 

مددیان با بیان اینکه تمایل برای خریــد خودرو افزایش پیدا 
کرده است، گفت: دارندگان خودرو با این ذهنیت که در روزهای 
آینده قیمت ها همچنان روند افزایشی خواهند داشت فروش را 
متوقف کردند و همین مسئله باعث شده است که بازار در چند 

روز گذشته راکد شود.
رئیس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو تبریز عرضه خودرو در 
بورس را مبنای بــالا رفتن قیمت ها در بازار دانســت و افزود: 
قیمت ۲۰۶ تیپ ۲ در کارخانه ۱۵۰ میلیون تومان است این 
در حالیســت که در بازار ۳۰۰ میلیون عرضه می شد و در ۱۰ 
روز گذشته ۳۰ میلیون به نرخ این خودرو اضافه و امروز ۳۳۰ 
میلیون تومان بفروش می رسد؛ خودروسازان می خواهند تمام 

خودروهای تولیدی را در بورس عرضه کنند که اینگونه نرخ ها 
را افزایش بدهند و به قیمت بــازار نزدیک کنند و به قول خود 
از ضرر بیفتند. وی با بیان اینکــه ابقای وزیر صمت تاثیری در 
افزایش قیمت خودرو نگذاشــت، افزود: بعید است وعده های 
وزیر صمت در زمینه واردات خودرو تا آذر عملیاتی شــود؛ از 
سوی دیگر خودروسازان می خواهند اقدام به واردات کنند و این 
خودروسازان اجازه نمی دهند که خودروهایی زیر نرخ تولیدات 

آنها در بازار عرضه شود.
به گفته مددیان؛ حذف قرعه کشــی و عرضه خودرو در بورس 
با هدف حذف سیاست قیمت گذاری دستوری انجام می شود. 
این فعال اقتصادی در پاســخ به این پرسش که آیا تولید ۲۰۶ 

تیپ ۲ برای ایران خودرو بیشتر از ۱۵۰ میلیون تمام می شود که 
می خواهد با عرضه آن در بورس قیمت آن را افزایش بدهد و به 
عبارتی نرخ کارخانه را به بازار نزدیک کند؟ گفت: در این زمینه 
نمی توانم اظهارنظر کنم اما خودروســازان از زیان دهی سخن 
می گویند تا عید قیمت گذاری دســتوری و قرعه کشی حذف 
خواهد شد اما به چه بهایی می خواهند قرعه کشی را حذف کنند 
نمی دانم؟ وی نرخ ۲۰۶ با دلار ۳۷ هزار تومانی را حدود ۳۵۰ 
میلیون تومان دانست و افزود: خودرو به کالای سرمایه ای تبدیل 
شده و دلال ها این بازار را مدیریت می کنند و به هر سمتی که 
بخواهند آن را هدایت و سوق می دهند و مصرف کنندگان واقعی 

در این بازار نقشی ندارند.

افزایش ۵ تا ۱۵ درصدی نرخ خودروهای داخلی

جهش ۷۰ ميليون تومانی دناپلاس در یک هفته
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به دلیل انبوه حساب های جعلی؛
ارائه سرويس تيك آبی اشتراكی توئيتر متوقف شد

توئیتر ارائه سرویس اشتراکی تیک آبی ۸ دلاری را دیروز متوقف کرد زیرا به طور 
ناگهانی انبوهی از حساب های جعلی در این پلتفرم ظاهر شدند.

ایلان ماســک، مالک جدید نیز تیک آبی را فقط برای برخــی از کاربران دوباره 
فعال کرد. سرویس تیک آبی قبلا فقط به حساب های کاربری تایید شده برای 
سیاستمداران، افراد مشهور، خبرنگاران و دیگر افراد مشهور ارائه می شد. اما هفته 
قبل گزینه عضویت در این سرویس برای تمام افرادی که حاضر به پرداخت هزینه 
اشتراک بودند، مهیا شد. هدف از این اقدام افزایش درآمد توئیتر بود و از سوی دیگر 
ماسک سعی داشت آگهی دهندگان را وادار کند در این پلتفرم باقی بمانند. برخی 
کاربران اعلام کردند گزینه سرویس حق اشتراکی جدید برای دریافت تیک آبی 
ناپدید شده است. از سوی دیگر منبعی آگاه نیز اعلام کرد ارائه آن به کاربران متوقف 
شده است. از زمان ارائه سرویس، حساب های کاربری جعلی که ادعا می کردند به 
برندهای بزرگ تعلق دارند از جمله تسلا، اسپیس ایکس، روبولکس، نستله و لاکهید 
مارتین با تیک های آبی در توئیتر ظاهر شده بودند. حساب کاربری تیم پشتیبانی 
توئیتر در این باره نوشته است: برای مقابله با جعل هویت، ما برچسب »رسمی« را 
به برخی حساب ها اضافه کردیم. البته این برچسب روز چهارشنبه ارائه شده بود 
اما ماسک ظرف چند ساعت آن را حذف کرد. دو هفته پس از آنکه ماسک توئیتر را 
به قیمت ۴۴ میلیارد دلار خرید، تقریبا نیمی از کارمندان آن را اخراج کرد، هیات 
مدیره و مدیران ارشد پلتفرم حذف شدند و چشم انداز ورشکستگی آن نیز بیشتر 
شد. کمیسیون فدرال تجارت آمریکا نیز روز پنجشنبه اعلام کرد با نگرانی عمیق 

تحولات توئیتر را نظارت می کند.

ايردراپ اپل در چين محدود شد
جدیدترین به روزرســانی iOS اپل در چین، تغییراتی داشته که در به روزرسانی 
انتشار یافته برای مناطق دیگر وجود نداشته است. با به روزرسانی iOS اپل در چین، 
 iOS مدت زمانی که کاربر می تواند فایل ها را از طریق ایردراپ، از یک دستگاه دیگر
دریافت کند را به ۱۰ دقیقه محدود کرده است. ایردراپ، سیستم ارتباط بی سیم 

برای انتقال فایل ها بین دستگاه های iOS است.
کنشگران و معترضان در چین از ایردراپ برای دور زدن سانسور اینترنت در این 
کشور استفاده کرده اند. این شیوه در زمان اعتراضات هنگ کنگ برای اشتراک 
گذاری تصاویر مربوط به اعتراضات استفاده شده بود. برای نخستین بار نیست که 
اپل قابلیت یا در این مورد، محدودیتی را عرضه می کند تا مطمئن شود به مقررات 
چین پایبند می ماند. این شرکت اخیرا به تولیدکنندگان تایوانی اعلام کرده است 
مطمئن شوند قطعاتی که به سرزمین اصلی چین ارسال می شوند، برچسب "ساخت 
تایوان" نداشته باشند و باید برچسب آنها "تایوان چینی" یا "تایوان، چین" باشد. بر 
اساس گزارش وب سایت انگجت، اپل به بلومبرگ اعلام کرد محدودیت ایردراپ، 
منحصر به چین نخواهد ماند و این شرکت قصد دارد محدودیت جدید را سال آینده 
برای همه کاربران در جهان عرضه کند تا مانع اشتراک گذاری ناخواسته فایل شود.

مســئوليت ناپذيری پيامرســان های خارجی به 
فعاليت های مجرمانه دامن می زند

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات بیان کرد: فقدان مســئولیت پذیری بعضی از 
پلتفرم های جهانی، زمینه را برای فعالیت های مجرمانه فراهم می کند که در نتیجه 

این موضوع مانع از حفاظت دولت ها از حقوق شهروندان خود می شود.
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
»عیسی زارع پور«، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، در سخنرانی رسمی خود 
در نخســتین کنفرانس وزرای ارتباطات و دیجیتال کشورهای عضو کمیسیون 
اقتصادی و اجتماعی سازمان ملل متحد برای آسیا و اقیانوسیه )اسکاپ(، با اشاره 
به بهره مندی تمام کشورهای عضو اسکاپ از کاهش شکاف دیجیتال، خواستار 
همکاری کشورهای عضو این گروه در حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات، بدون 

غرض ورزی های سیاسی و در چارچوب کارگروه های تخصصی شد.
وی همچنین با اشاره به چشمگیر بودن سرعت ظهور و رشد سوپر اپلیکیشن ها 
در منطقه آسیا و اقیانوسیه با ارائه طیف متنوعی از خدمات، افزود: حمایت از این 
سوپراپلیکیشن ها و بهره گیری از ظرفیت های آنها برای ارتقای سطح خدمات رسانی 
در کشورهای عضو، زمینه مناسبی برای همکاری و هماهنگی در چارچوب مکانیزم 
های مورد نظر کمیسیون اقتصادی و اجتماعی سازمان ملل متحد بوده و نیز تامین 
منافع همگانی برای کشورهای این منطقه را در بر خواهد داشت. از این رو جمهوری 
اســلامی ایران آمادگی خود را برای میزبانی رویدادی با حضور کشورهای عضو 
اسکاپ در این حوزه اعلام می کند. بنا بر این گزارش، نخستین کنفرانس وزاری 
ارتباطات و دیجیتال عضو اســکاپ با حضور وزرا و معاونان وزرای ۱7 کشور در 
سئول کره جنوبی برگزار شد. عیسی زارع پور علاوه بر سخنرانی رسمی، در حاشیه 
برگزاری این کنفرانس با دبیرکل کمیسیون اقتصادی و اجتماعی سازمان ملل 
متحد برای آسیا و اقیانوسیه، وزیر علوم و ارتباطات کره جنوبی، وزیر توسعه اقتصاد 

دیجیتال تایلند و همچنین با همتای فیلیپینی خود نیز دیدار و گفت وگو کرد.

استقرار پلت فرم های داخلی در پارک های علم و فناوری
طبق آیین نامه حمایت از کسب و کارهای دیجیتال، سکوها یا پلت فرم های داخلی 
مشمول می توانند از مزایای قانونی حضور در پارک های علم وفناوری برخوردار 
شوند. آیین نامه حمایت از کسب و کارهای دیجیتال هفته گذشته توسط وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات با هدف حمایت از کســب و کاری دیجتال آسیب 
دیده رونمایی شد. طی یک ماه و نیم گذشته ملاحظات امنیتی ایجاد شده برای دو 
پلت فرم خارجی که بخشی از کسب و کارهای مردم روی آنها بود سبب شتاب در 
روند تصویب این آیین نامه شد. به گفته وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در این 
آیین نامه تسهیلات بسیار خوبی در بخش های گوناگون پیش بینی شده است که 
به اعتقاد او گام بسیار بزرگ و بلندی برای حمایت کسب و کارهای اینترنتی است 
و اگر این مصوبه به شکل کامل اجرا شود، حتما اتفاق بزرگی در کشور خواهد افتاد. 
صرف نظر از اینکه در ادامه برای دو پلت فرم خارجی چه اتفاقی رخ می دهد، این 
مسیر دنبال و این ظرفیت برای کسب و کارهای اینترنتی فراهم می شود که بتوانند 
خود را ارتقاء دهند؛ همچنین بر حمایت دولت از کسب و کارهای اینترنتی تأکید 

شده و گفته شده دولت حتما این مسیر را دنبال خواهد کرد.
در آیین نامه مذکور که شامل ۱۴ ماده و ۳۰ نوع حمایت دولتی برای حمایت از 
کسب و کارها و فعالان آنها است مواردی مانند تأمین منابع برای تجهیزات مورد 
نیاز سکوهای مشمول، تسهیل مجوز کسب و کار، حفظ حریم خصوصی کسب 
و کار ها و کاربران، ارائه خدمات دولتی در ســکوهای مشمول و تسهیل استقرار 
سکوهای مشمول درپارک های علم و فناوری برای کاربران و پلتفرم های داخلی 
درنظر گرفته شده است.   در بخش مربوط به تأمین منابع برای تجهیزات مورد نیاز 
سکوهای مشمول اعلام شده است تسهیلاتی از صندوق نوآوری و شکوفایی به 
سکوها برای توسعه زیرساخت های خود ارائه می شود؛ به عبارتی صندوق نوآوری 
و شکوفایی صندوق های پژوهش  و فناوری و صندوق کارآفرینی امید موظف اند 
تسهیلات لازم و با حداقل سود را جهت تأمین امکانات، تجهیزات شبکه، تجهیزات 
ذخیره سازی و پردازش داده ها، برای ارائه دهندگان خدمات ابری و مراکز داده ای 
که به سکوهای مشمول ارائه خدمت می کنند، در چارچوب اساس نامه خود فراهم 
کنند. همچنین وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات برای تأمین زیرساخت های 

اولیه سکوها حمایت می کند.

اخبار

طرح فروش متری مسکن در 
قالب صندوق های ســرمایه 
گذاری از سوی دولت ارایه و 
از آن رونمایی شد. مسوولان 
دولتی هنگام معرفی این طرح 
امید زیادی به خانه دار شــدن در بورس به مردم تزریق 
کردند. این در حالی است که به عقیده بسیاری از فعالان 
اقتصادی کمتر مالکی وجــود دارد که تمایل به عرضه 
متری مسکن در بورس داشــته باشد. مگر اینکه دولت 
بخواهد املاک و مستغلات خود را در این طرح عرضه 
کند. ابهامات این طرح تنها در صورت ارایه طرح تفصیلی 

برطرف می شود. 
این در حالی است که اســکندری، مدیرعامل صندوق 
بازنشستگی کشوری در این رابطه می گوید: وضعیت 
کنونی ملک در کشور به خاطر احتکار دارایی و ساختار 
املاک که در اختیار مشاوران املاک است اینگونه رقم 
خورد. راه اندازی صندوق املاک و مستغلات را میتوان 
همان توکن ملک دانست. دنیا به سمتی حرکت میکند 

که نه تنها یک ساختمان، بلکه یک دفتر اداری، فرودگاه، 
بزرگراه، بیمارستان و حتی میدان نفتی هم تحت عنوان 
صندوق های REITs معامله شوند. به گفته وی از طریق 
ابزار صندوق املاک و مستغلات، امکان خرید و فروش 
ملک به نرخ روز نه تنها به صورت متری بلکه به صورت 

سانتی متری هم فراهم خواهد شد.
در همین رابطه مجید عشــقی رئیس سازمان بورس 
و اوراق بهادار در مراســم رونمایی از نخستین صندوق 
سرمایه گذاری املاک و مستغلات گفت: سازمان بورس 
سیاست خود را بر معرفی ابزارهای غیرمستقیم بنا نهاده 
است و سعی در تشویق ســرمایه گذاران در استفاده از 

نهادهای تخصصی دارد.
در این راستا طی یکسال گذشته صندوق های اهرمی، 
تضمین اصل سرمایه و مختص اوراق دولتی برای اولین 
بار رونمایی شدند در ادامه صندوق املاک و مستغلات 
که یک ابزار کاربردی بوده به واسطه همکاری صندوق 
بازنشستگی، طراحی شده است.  حوزه مسکن از جمله 
مواردی است که علی رغم بزرگی و گسترگی آن در بازار 
سرمایه مغفول مانده و تنها پذیرش ۴۴ نماد ساختمانی 
و سهام تعدادی سازنده مصالح که در بازار سهام داریم، 
دیگر هیچ نقطــه تلاقی در این بازار گســترده و بزرگ 

وجود ندارد اما به واســطه این صنــدوق امکان حضور 
سرمایه گذاران با هر مبلغ خُرد و ناچیزی ممکن می شود.

مجید عشقی در ادامه مراسم رونمایی از صندوق املاک 
و مستغلات گفت: امروز معاملات ثانویه این صندوق آغاز 
شده که برای بخش های مختلف می تواند تاثیرات مثبت 
فراوانی داشته باشــد؛ بخش بانکی یکی از بسترهایی 
است که می تواند امکان فروش املاک راکدی که فروش 
یکجای آنها وجود ندارد، مهیا کند. به واسطه این صندوق 

امکان استفاده بهتری از دارایی هایی که در دست بخش 
دولتی به شکل غیرفعال مانده به وجود می آید.

صندوق املاک و مســتغلات، فروش متری مسکن را 
برای افرادی که امکان خرید کامل یک دستگاه آپارتمان 
ندارد، فراهم کرده اســت؛ البته امکان خرید و فروش 
خرد تر از یک متر هم وجود دارد و در کنار این مزایا، افراد 
سرمایه گذار به طور دوره ای می توانند اجاره بها  به میزان 

مسکن خریداری شده را نیز دریافت کنند.

فروش متری مسكن در بورس به خانه دار شدن مردم منجر خواهد شد؟

آغاز فروش متری مسکن در  بورس

ابهام زدایی از طرح بورس مسکن
منصور غیبی، کارشناس مسکن 

طرح فروش متری یا سانتی متری مسکن در قالب صندوق های سرمایه گذاری در نگاه اول می تواند طرح خوبی باشد. به عبارتی این طرح، طرحی مورد قبول است اما باید در مسیر درست و با ابهام زدایی و اعلام طرح 
تفضیلی آن جلو برود. بنابراین در نگاه اول و بررسی اجمالی، موضوع و تیتر طرح مورد قبول است. اما آنچه به عنوان موضوع اصلی مطرح می شود این است که طرح در ابتدای امر طرح جامعی است. باید در ادامه مسیر طرح 
تفصیلی این فرآیند نیز مشخص شود. باید سازوکار اجرای طرح، چگونگی جذب سرمایه های خرد در آینده، چگونگی تخصیص سود، امکان عملیاتی کردن سرمایه های جذب شده به خرید ملک و آپارتمان مشخص 
شود. همچنین باید مشخص شود در این طرح اگر سرمایه گذار مبلغی را برای خرید متری مسکن اختصاص دهد مانند دیگر سهام در بورس امکان خرید و فروش دارد یا خیر. از سوی دیگر باید مشخص شود امکان 
واگذاری سهم یا یک یا چند متر مسکن خریداری شده وجود دارد یا خیر. از سوی دیگر باید مشخص شود خرید متری مسکن در آینده قابلیت سرمایه گذاری و اخذ آپارتمان در پروژه هایی که از سوی دولت مشخص می 
شود را دارد یا خیر. به طور کلی امید داریم با این طرح سرمایه های خرد مردم که توانایی تبدیل شدن به یک خانه را ندارند، با رشد ارزش در بورس، به خانه دار شدن منتهی کند. لازم به ذکر است طرح مذکور سالهاست 
مطرح بوده و امکان اجرای آن تا به امروز فراهم نشده بود. در مجموع این امیدواری وجود دارد که طرح مذکور از لحاظ رفتاری و اقتصادی، بتواند سرمایه های خرد را در حوزه مسکن ساماندهی و مدیریت کند. اما در 
مقابل این طرح اگر قابلیت و توانایی مدیریت سرمایه ها را نداشته باشد در تقسیم سود ممکن اختلافاتی ایجاد شده و زمینه حضور دلالان را فراهم کند. باید نظارت بر اجرای این طرح به صورت جدی دنبال شود. نحوه 
رقابت در بازار باید شفاف سازی شود. دولت باید در طرح تفصیلی اعلام کند چه افرادی می توانند در این طرح سرمایه گذاری کنند.آیا فقط افراد حقیقی مشمول طرح می شوند یا افراد حقوقی نیز اجازه حضور دارند. 
در نهایت این طرح زمانی کارایی لازم را خواهد داشت که بتواند به عنوان یک بسته حمایتی برای سرمایه های خرد عمل کند. به عبارتی ورود مسکن به بورس می تواند الگوی حمایتی موفقی برای توانمندسازی اقشار 
مختلف جامعه باشد به شرطی که دولت از این طرح به شدت حمایت کند. به طور کلی طرح فروش متری مسکن با اجرای درست اقشار مصرفی نیازمند را قادر خواهد ساخت اندوخته خود را وارد این طرح کنند و علاوه 
بر حفظ منابع مالی خود، از افت ریالی آن جلوگیری کنند. شرط اصلی تحقق این موضوع نیز حمایت جدی دولت از طرح است. همچنین برای این طرح باید همه نهادهای مرتبط با ساخت وساز باهم هماهنگ شوند و 

همانند جورچین در کنار هم قرار بگیرند. برای همین قبل از اجرای این طرح نیاز است دولت، سرمایه گذاران، سازندگان، انبوه سازان، نظام مهندسی و حتی شهرداری ها باهم همگن شوند.

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

 بنیاد ملی نخبــگان، به تعدادی از شــاغلین به 
تحصیل تســهیلات اعطا می کند. ایــن بنیاد به 
منظور هدایت هدفمند طلاب صاحب استعداد برتر 
در حوزه های علمیه کشــور و توسعه فعالیت های 
نخبگانی آنان، به تعدادی از شــاغلین به تحصیل 

تسهیلاتی را اعطا می کند.

این تســهیلات به تعدادی از شاغلین به تحصیل 
در مقاطع ســطح ۲، ۳، ۴ یا بالاتر،اعطا می شود. 
دارا بــودن حداکثر ۴۰ ســال ســن )متولدین 
۱/۱/۱۳۶۱ به بعد(، دارا بودن شــرایط عمومی و 
اختصاصی، کسب بیشترین امتیاز از فعالیت های 
حوزوی )مطابــق شــیوه نامه(، تأیید شــورای 

شناســایی برگزیدگان حوزوی از جمله شرایط 
 افرادی اســت که مــی توانند از این تســهیلات 

بهره ببرند.
کمک هزینــه توانمنــدی آموزشــی، مهارتی و 
کارآفرینــی، کمک هزینه ارتباطــات و امکانات 
علمی، کمک هزینه همکاری طلبگی و دستیاری، 

کمک هزینه اجرای تحقیقی پایانــی، پایان نامه 
و رساله، کمک هزینه شــرکت در مجامع علمی 
داخلی و خارجی، کمک هزینه اعــزام به فرصت 
مطالعاتی داخلی و خارجــی، هدیه ازدواج و تولد 
فرزند تسهیلات اعطایی از سوی بنیاد ملی نخبگان 

به این افراد است.

سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی اعلام کرد: 
تاکنون ۹ دارنده پروانه ارایه خدمات ارتباطاتی با ارایه 
درخواست، برای مشارکت در پروژه ملی فیبرنوری 
با رگولاتوری تفاهم نامه امضــاء کرده اند. به گزارش 
ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، پیرو 
انتشار بخشــی از گفتگوی معاون فناوری اطلاعات 
شرکت مخابرات ایران و ابهامات مطرح شده در فضای 
رسانه ای مرتبط با پروژه ملی توسعه شبکه دسترسی 
مبتنی بر فیبرنوری )FTTx(، سازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی ضمن ابراز تاسف از ادبیات نامناسب 
استفاده شده در این گفتگو، نکات زیر را برای اطلاع 
اصحاب رسانه، فعالان حوزه ارتباطات و سرمایه گذاران 
در بورس اوراق بهادار اعلام مــی کند. برنامه وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات براساس اسناد بالادستی 
و مصوبه کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات، ایجاد 
امکان دسترسی فیبرنوری برای ۸۰ درصد جمعیت 
کشــور معادل ۲۰ میلیون خانوار تــا انتهای دولت 

سیزدهم است و معیار »پوشش خانوار« که در مصوبه 
شماره ۱ جلسه شماره ۳۲۹ کمیسیون تعریف شده 
کاملا متفاوت با معیار »اتصال خانوار« است. لذا بیان 
اتصال ۲۰ میلیون پورت فیبرنوری نشانگر عدم اطلاع 
دقیق و تخصصی گفتگوشونده از مصوبات کمیسیون 
تنظیم مقررات ارتباطات، به عنوان نهاد مقررات گذار 
حوزه فاوا است. همزمان با اعلام برنامه وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در آغاز به کار دولت سیزدهم برای 
ایجاد دسترسی ۲۰ میلیون خانوار به خدمات مبتنی 
بر شبکه فیبرنوری، ابهامات بسیاری در فضای رسانه 
ای در مورد عملیاتی شــدن آن مطرح شد و با وجود 
گذشــت مدت کوتاهی از ابلاغ مصوبه هیات دولت 
در خصوص میزان تســهیلات اعطایی دولت برای 
توسعه شبکه دسترسی مبتنی بر فیبرنوری، میزان 

اســتقبال دارندگان پروانه متقاضی استفاده از این 
تسهیلات بسیار بیشتر از حد انتظار است، به نحوی 
که تاکنون ۹ دارنده پروانه ارایه خدمات ارتباطاتی با 
ارایه درخواست، برای مشارکت در این پروژه ملی و 
استفاده از تسهیلات دولت با رگولاتوری تفاهم نامه 
امضاء کرده اند. علاوه بر پوشش حدود ۲میلیون خانوار 
www.iranfttx. تاکنون، که اطلاعات آن در سایت

ir به تفکیک استان در دسترس است، تعهد پوشش 
بیش از ۳,۵ میلیون خانوار به دارندگان پروانه متقاضی 
مشــارکت در این پروژه ابلاغ شده که علیرغم همه 
محدودیت های موجود از جمله اعمال تحریم های 
ظالمانه و مشکلات ایجاد شده برای منابع درآمدی 
آن ها، بر اساس برنامه اعلامی دارندگان پروانه تا ۶ ماه 
آینده زیرساخت های لازم در شهرهای ابلاغی ایجاد 

خواهد شد. با وجود امکانات گسترده همچون کانال 
های زمینی و همچنین ســهم بازار غالب از کاربران 
ارتباطی و در نهایت امکان استفاده از تسهیلات مصوب 
دولت، متاسفانه تنها دارنده پروانه مطرحی که تاکنون 
برای مشارکت در این پروژه اقدام نکرده است، شرکت 
مخابرات ایران اســت. البته طبق مذاکرات صورت 
گرفته، انتظار می رود این شرکت به زودی به جمع 
دارندگان پروانه دریافت کننده مجوز برای مشارکت 

در این پروژه ملی بپیوندد.
از مدیران ارشد شرکت مخابرات ایران به عنوان یک 
شــرکت مطرح در بورس اوراق بهادار انتظار می رود 
ضمن بکارگیری مدیران متخصص و مدیریت فضای 
رسانه ای آن شرکت، با حضور در پروژه های ملی بستر 
مناسبی را برای رشد و توسعه زیرساخت های شرکت 
و در نتیجه بالارفتن ارزش سهام آن برای حمایت از 
سهامداران خود و عرضه بهتر خدمات به مردم شریف 

ایران را فراهم کنند.

بنیاد ملی نخبگان به شاغلان تحصیل تسهیلات اعطا می کند

عكس روز-
چهره جديد 

خلازير بعد از 
ساماندهی

امضای تفاهم نامه 9 اپراتور با رگولاتوری 

استقبال از پروژه فیبرنوری فراتر از انتظار بود


